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سیاستگذار باید با تاکید بر قانون   پذیری از منافع جمعی 
دست نکشد و مناسبات نهادی به   گونه   ای ترتیب داده شود 
که چنین تضادهایی را رفع کند. توجه به این موارد به بهبود 

نظام تصمیم گیری در کشور کمک می کند.
بخش مهمی از واقعیت   های محیط کسب وکار، به نقش 
مدیران و تصمیم   سازی   های آنها بازمی گردد. تصمیم گیری 
یکی از پیچیده   ترین و مهم ترین مســوولیت   های مدیران و 
سیاستگذاران است و رابطه بین تصمیم گیری و سیاستگذاری 
بسیار پویاست. تصمیم گیری به عنوان یکی از مفاهیم پایه در 
حوزه مدیریت و رهبری، از دیرباز در جوامع بشــری وجود 
داشته است. به تدریج، با توسعه جوامع و ظهور سازمان های 
پیچیده   تر، نیاز به تصمیم گیری   هــای دقیق   تر و مبتنی بر 
اطلاعات و داده   ها بیشــتر شــده اســت. در قرون وسطی، 
تصمیم گیری بیشــتر به صورت فردی و براساس تجربیات 
شخصی افراد صورت می   گرفت؛ اما با ظهور عصر صنعتی و 
ایجاد سازمان های بزرگ تر، نیاز به تصمیم گیری   های مبتنی 
بر اطلاعات و داده   ها بیشــتر شــد و در دهه ۱۹۶۰، تئوری 
تصمیم گیری در حوزه مدیریت و رهبری سازمان ها به عنوان 
یکی از موضوعات مهم مطرح شــد. این تئوری بر این اصل 
تاکید می   کرد کــه تصمیم گیری   های موفق، باید بر مبنای 
اطلاعات و داده   های دقیق و با توجه به شــرایط پیچیده و 
تغییرپذیــر بازار و جامعه انجام شــوند. از آن زمان به بعد، 
تئوری   ها و روش های مختلفی برای تصمیم گیری در حوزه های 

مختلف اقتصادی، سیاسی، نظامی و... ارائه شده است.
سابقه تصمیم گیری   های سیاسی، اقتصادی و مدیریتی در 
ایران به دوران باستان بازمی گردد و در طول قرن   ها و دهه   ها 
به علت تغییرات مختلفی که در سیاست، فرهنگ، اقتصاد و 
جامعه رخ داده، شــکل و شمایل تصمیم گیری در ایران نیز 
تغییر کرده است. سازوکار تصمیم گیری در این دوران عمدتا 
به دلیل ســاختارهای حاکمیتی متمرکز و غیرمشــارکتی 
همواره توسط عالی   ترین مقام در دولت مرکزی اخذ می   شد 
و در قسمت   های پایین   تر هرم قدرت، اختیار تصمیم گیری 
وجود نداشته اســت. در ایران پیش از اسلام، نخستین بار 
در زمان اشکانیان، مجلس مهستان به عنوان نخستین نهاد 
رسمی تصمیم گیری متشکل از بزرگان، اشراف و روحانیون 
تشــکیل شد و با وجود آنکه این مجلس به گواه تاریخ   دانان 
تاثیر بی چون   وچرایی بر برخی تصمیم گیری   های لشکری و 
کشوری داشته، در برخی امور تصمیم گیرنده اصلی نبوده است 
و پیشینه ایجاد چنین ساختاری در دستگاه دیوانی بیشتر به 
ســاختار قبیله   ای حاکم در آن زمان بازمی گردد که متاثر از 
فرهنگ شورایی و ریش   سفیدی چنین نهاد مشورتی تاسیس 
شده بود. در ایران بعد از اسلام، برای نخستین بار با جنبش 
مشــروطه و در زمان مظفرالدین   شاه قاجار مجلس شورای 
ملی شکل گرفت که در تصمیم گیری   هایی مثل بودجه   بندی، 
دریافت مالیات و مدیریت دخل و خرج دارای اختیاراتی بود.

از آن پس همیشه در تاریخ ایران مجلس نمایندگان مردم 
وجود داشته است؛ هرچند نحوه و سازوکار تصمیم گیری   ها 
بحث دیگری را می   طلبد. با وجود تحولات صورت   گرفته تا 
امروز به نظر می رسد سنت تصمیم گیری متمرکز کماکان 
در برخی تصمیم   سازی   های مهم سیاسی و اقتصادی کشور 
جاری و ساری است و با تبعیت از همین ساختار سلسله   مراتبی 
بســیاری از تصمیمات مهــم مدیریتی به منظــور توزیع 
ریسک   های تصمیم گیری اغلب به مقامات بالاتر ارجاع داده 
می   شوند. از طرف دیگر، قسمت   های پایین   تر در ساختارهای 
سلسله   مراتبی، قدرت پرسش و پاسخ از افراد رأس هرم قدرت 
را ندارند و هرگونه تصمیمات نادرست، بی   تصمیمی یا بی   عملی 
اگر به پرسشی هم ختم شود، ضرورتا به پاسخ نخواهد انجامید. 
بی   شــک، ایجاد و تکوین نظام تصمیم گیری در ایران و 
تمام کشــورها منبعث از عوامل داخلی و بیرونی متعددی 
بوده و بافتار تاریخی و فرهنگی حاکم در هر کشــور، باورها 
و هنجارهای زیربنایی رشــد و توسعه نظام تصمیم گیری و 

کیفیت آن را رقم زده است.

یادداشت

 رونق تولید 
 در اسارت
 قاچاق

مونتاژی ها 
مهمان بورس 
کالا ؟

پول نداریم 
قایدی و محبی 
را حفظ کنیم!

 نقش کمرنگ بورس در 
تامین مالی بخش تولید

 صنایع دستی مازندران سودآور
 اما غریب و مهجور

صنعت پتروشیمی ایران در دنیا 
شناخته  شده است

 هوش مصنوعی رمزهای عبور 
را فاش می کند

  سفیر جمهوی اسلامی ایران در روسیه گفت: 
هم اکنون چشم آنها به توانمندی ایران باز شده 

و فرصت مطلوبی برای ...

 مازندران پارسال محصولات صنایع دستی 
خود به ارزش تقریبی بیش از ۷۰۰ هزار دلار به 

خارج از کشور صادر...

باوجوداینکه ســهم بازار سرمایه در تأمین 
مالی اقتصاد از ۳ درصد در ابتدای دهه ۹۰ به 

۱۲ درصد در پایان این...

محققان با استفاده از میلیون ها رمزعبور 
فاش شده و قدرت مدل زبانی بزرگ، یک ربات 

 ساختند که رمزعبور را حدس می زند...

صفحه۳

صفحه6

صفحه5

صفحه8

علی چاغروند

معضل بی تصمیمی 
و بی   عملی در عرصه 
سیاستگذاری

روزنامه سراسری  اقتصادی  ،  اجتماعي  ایران  |  دوشنبه  ۲۲  خرداد   ۱4۰۲   |   ۲۳  ذی القعده  ۱444   |   ۱۲   ژوئن    ۲۰۲۳  |  شماره ۱4۲۰  |  قیمت 5۰۰۰ تومان 

ساماندهی 
نظارت بر عملکرد 
سکوهای 
ارتباطی در زمینه 
بازار مسکن و 
اجاره بها

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

اخبار مثبت سیاسی ریزش قیمت خودروها را رقم زد

اخبار مثبت سیاسی ریزش قیمت خودروها را رقم زد
سعید موتمنی افزود: این اخبار مثبت سبب شده تا شاهد افت 
قیمت ارز از کانال بالای ۵۰ هزار تومان به ۴۷ هزار تومان باشیم 
و وقتی نرخ ارز روند نزولی به خود بگیرد قیمت کالاهای نهایی از 

جمله خودرو نیز کاهشی خواهد شد.
وی با بیان رکود کامل حاکم بر بازار در شــرایط فعلی، گفت: 
حتی اندک معاملاتی که هفته های گذشته شاهد آنها بودیم، این 
روزها انجام نمی شود و افراد به امید کاهش بیش از پیش قیمت ها 

از خرید دست کشیده اند.
این مقام صنفــی ادامه داد: با این حال افرادی که نیازمند پول 
باشند، با قیمت هایی پایین تر از بازار حاضر به فروش خودرو می شوند.
وی بیان داشت: مقایسه قیمت ها در دو هفته گذشته، حاکی از افت 
شدید است، به طوری که پژو پارس از ۶۴۰ به ۴۸۵ میلیون تومان، 
دنا پلاس توربو از ۸۹۰ به ۸۴2 میلیون تومان، تارا دنده ای از ۶۹۰ 
به ۶۵۰ میلیون تومان، تارا اتومات از ۸۷۵ به ۷۸۵ میلیون تومان، 
رانا پلاس از ۵2۵ به ۴۶۵ میلیون تومان، پژو 2۰۶ تیپ 2 از ۵2۵ به 
۴۸۵ میلیون تومان، شاهین از ۵۹۵ به ۵۴۵ میلیون تومان، کوئیک 
معمولی از 3۶۰ به 3۱۹ میلیون تومان و کوئیک آر از 3۵۵ به 32۵ 

میلیون تومان کاهش داشته است.
موتمنی ادامه داد: در دسته مونتاژی ها این کاهش شدیدتر است، 
به طوری که در 2 هفته اخیر فیدیلیتی هفت نفره از 2 میلیارد به 
یــک میلیارد و ۷۷۰ میلیون تومان، دیگنیتی از 2 میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون تومان به یک میلیارد و ۸۶۰ میلیون تومان، هایما اس۷ از 

۱.۵ میلیارد به ۱.۴ میلیارد تومان و تیگو ۸ پرومکس از سه میلیارد و 
3۵۰ میلیون تومان به 2 میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان افت داشته که 
این خودروی آخری فروردین امسال ۴.2 میلیارد تومان قیمت گذاری 
می شد.وی پایین تر بودم قیمت بازاری محصولات مدیران خودرو 
نسبت قیمت کارخانه در سال های گذشته را یادآور شد و تصریح 
کرد: تداوم اخبار مثبت، ضمن اینکه از نگرانی مردم برای از دست 
رفتن ارزش سرمایه هایشان می کاهد، می تواند سکته عجیبی به بازار 
وارد کند و حتی پیش بینی می شود با کاهش نرخ ارز، خودرویی مثل 
کوئیک به کانال ۱۸۰ میلیون تومانی و هایما به ۶۹۰ تا ۷۰۰ میلیون 
تومانی بازگردد.رییس اتحادیه نمایشــگاه داران خودروی پایتخت 
همچنین به اخبار منتشر شده از سوی برخی رسانه ها درخصوص 
انصراف 2۰ تا ۵۰ درصدی متقاضیان خودروهای داخلی و مونتاژی 
از طرح فروش یکپارچه و عدم واریز مابقی پول اشاره کرد و گفت: این 
مساله تایید می کند که اکثر افراد برای کسب سود در طرح شرکت 
کرده اند و حال که فاصله قیمتی کارخانه ای و بازاری کاهش یافته، 

از طرح خارج شده اند.

 تداوم افت قیمت خودروهای داخلی
 بررسی ها از بازار خودرو در روز جاری حاکی از افت ۱2 میلیون 
تومانی سورن پلاس )تیپ ۱(، کاهش ۱3 میلیون تومانی دنا پلاس 
)تیپ ۱(، افت ۱2 میلیون تومانی پژو پارس با موتور TU۵، کاهش 
2۰ میلیون تومانی پژو 2۰۷ اتوماتیک پانوراما، افت ۱3 میلیون تومانی 

تارا اتوماتیک و دستی و کاهش 3۵ میلیون تومانی هایما S۷ پلاس در گروه ایران خودرو است.
در گروه سایپا، شاهین دستی ۱2 میلیون تومان نسبت به دیروز افت کرد و به ۵3۵ میلیون تومان رسید. 
کوئیک S با کاهش ۱۱ میلیون تومانی، 32۹ میلیون تومان ارزشگذاری شد و کوئیک معمولی چهار میلیون 

تومان دیگر افت کرد و 3۱۵ میلیون تومان قیمت گذاری شد.

 برابری قیمت بازار و کارخانه برخی مونتاژی ها
ریزش قیمت ها در محصولات مونتاژکاران خصوصی شدیدتر است. در این میان امروز دو محصول آریزو ۵ 
و آریزو ۵ اسپورت گروه مدیران خودرو به ترتیب افت 3۵ و ۴۰ میلیون تومانی تجربه کردند تا شاهد برابری 
تقریبی قیمت بازار و کارخانه ای این دو محصول باشیم.آریزو ۵ حدود یک میلیارد و ۵۰ میلیون تومان و 
آریزو ۵ اسپرت یک میلیارد و ۹۰ میلیون تومان در روز جاری قیمت گذاری شدند.تیگو ۷ پرو نیز با ثبت 
۴۰ میلیون تومان ریزش در روز جاری، یک میلیارد و ۷۹۵ میلیون تومان قیمت خورد تا تنها ۱2۸ میلیون 
تومان با قیمت کارخانه ای تفاوت داشته باشد.امروز فونیکس )FX ۱.۶( هم افت ۵۰ میلیون تومانی نسبت به 

دیروز ثبت کرد و یک میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان قیمت خورد.

 جک J4 در بازار، زیر قیمت کارخانه
برپایــه این گزارش، امروز و در گروه کرمان موتور هر دســتگاه ســواری جک J۴ حدود ۷۷۰ میلیون 
تومــان قیمت خــورد که از قیمت مصوب کارخانــه ای آن )۷۸۵ میلیون تومان( پایین تر اســت. البته 
شــورای رقابت قیمت کارخانــه ای این خودرو را ۵۵2 میلیون تومان تعیین کرده اســت و کرمان موتور 
بایــد در قیمت آن تجدیدنظر کند.ســایر محصولات این خودروســاز در روز جاری کاهشــی بین 3۰ 
تــا 3۵ میلیــون تومان تجربــه کردند.امروز و در گــروه بهمن، فیدیلیتی کاهــش ۶۰ میلیون تومانی، 
 دیگنیتی پرایم افت ۵۰ میلیون تومانی، دیگنیتی پرســتیژ کاهش 2۰ میلیون تومانی و سدان رسپکت

 کاهش 2۰ میلیون تومانی تجربه کرد.

مرتضی قدیمی  -      رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی پایتخت معتقد است: اخبار مثبت واصله سیاسی در روزهای گذشته عامل اصلی ریزش شدید قیمت  خودروها بوده است.

معاون وزیر تعاون کار و 
رفاه اجتماعی گفت : این 

فرایند شامل پیامک، 
تماس تلفنی و نظارت 

حضوری است. از این رو 
بیش از ۳۰۰ هزار تماس 

با دریافت کنندگان 
خدمت گرفته شده است 
و نظارت حضوری شامل 
نظارت میدانی بر بخشی 

از طرح ها به صورت 
تصادفی است.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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مونتاژی ها مهمان بورس کالا؟

این نکته را نیز نباید 
فراموش کرد که عرضه 

خودرو در بورس کالا 
به خصوص در مورد 

محصولات متعلق به 
بخش خصوصی، مرسوم 

و استاندارد نیست، 
با این حال فعلا و در مقایسه 

با تجربه هایی مانند 
قیمت گذاری دستوری 
و قرعه کشی، راهکاری 

میانه و مناسب به حساب 
می آید. خودروسازان 

بخش خصوصی معتقدند به 
دلیل ماهیت خصوصی شان 

نباید نهادی ثالث در 
قیمت گذاری محصولات 
آنها دخالت کند و ازآنجا 

که شورای رقابت به تعیین 
قیمت خودروهای مونتاژی 

اصرار دارد، در این میان 
مشتریان دچار سردرگمی 

شده اند و نمی دانند برای 
خرید این خودروها باید به 

مصوبه شورای رقابت دل 
خوش کنند یا زیر بار نرفتن 

مونتاژکاران را ملاک قرار 
دهند. 

محمدرضا کریمی     |  در حالی که خودروسازان بخش خصوصی هنوز زیر بار قیمت های مصوب شورای رقابت نرفته اند، اما پروژه خودروی بورسی بار دیگر روی 
میز سیاستگذار قرار گرفته است.

رئیس جمهور بر ساماندهی بازار اجاره بها و نظارت بر عملکرد سکوهای ارتباطی در زمینه مسکن و اجاره بها به منظور جلوگیری از سوداگری و قیمت سازی در بازار مسکن تأکید و از همه 
مسئولان و دستگاه ها خواست با عمل به وظایف خود باعث رفع هر چه بیشتر نگرانی مردم از ناحیه تأمین مسکن شوند.

 سید ابراهیم رئیسی در هشتمین جلسه شورای عالی مسکن در دولت سیزدهم، با تاکید بر ضرورت شتاب گرفتن اعطای تسهیلات به طرح های ساخت مسکن، استانداران را مکلف کرد، 
تسریع در نوسازی بافت های فرسوده را نیز در دستور کار قرار دهند.وی در این جلسه همچنین از استانداری ها و ادارات مربوطه در استان ها خواست اراضی را که بیش از 10 سال  بلاتکلیف مانده 
و ساخت و ساز در آنها انجام نشده، شناسایی کرده و با ارائه مشوق های لازم و همچنین بهره گیری از ساز و کارهای قانونی که در شورای عالی شهرسازی به تصویب رسیده است، این زمین ها را 
به ظرفیت ساخت و سازهای مسکن کشور اضافه کنند.ساماندهی بازار اجاره بها و نظارت بر عملکرد سکوهای ارتباطی در زمینه بازار مسکن و اجاره بها به منظور جلوگیری از سوداگری و قیمت 

سازی در بازار مسکن از دیگر تأکیدات رئیس جمهور در جلسه امروز شورای عالی مسکن بود.

ساماندهی نظارت بر 
عملکرد سکوهای 

ارتباطی در زمینه بازار 
مسکن و اجاره بها

  اتفاقی عجیب در فروش خودرو در 
متقاضیان  از  این گروه  یکپارچه؛  سامانه 

خرید خودرو انصراف دادند
مدیر ســامانه یکپارچه خودرو گفت: تعدادی از 
افرادی که در مرحله نخســت فروش خودرو در 
سامانه یکپارچه شرکت کرده اند با توجه به فراخوان 
شرکت های خودروســاز اقدام به پرداخت وجه 
خودرو نکرده اند. براساس زمان بندی اعلام شده 
در سامانه یکپارچه فروش خودرو اطلاعات ثبت 
نامی متقاضیانی که تا 10 خردادماه اولویت های 
خودرویی خود در مرحله دوم فروش یکپارچه را 
انتخاب کرده اند، بررسی شده و قرعه کشی فروش 
خودروهــای داخلی و مونتاژی صــورت گرفته 
است.بر همین اساس با توجه به انجام قرعه کشی 
نتایج اولویت بنــدی و موعد تحویل محصولات 
در ســامانه یکپارچه 24 خردادماه اعلام خواهد 
شد.مهدی تقدسی، مدیر سامانه یکپارچه خودرو 
در همین ارتباط گفت: قرعه کشــی روز گذشته 
انجام شد و مطابق برنامه ریزی ها 24 آذرماه نتایج 
اولویت بندی و موعد تحویل محصولات اعلام می 
شود.وی گفت: تعدادی از افرادی که که در مرحله 
نخست فروش خودرو در سامانه یکپارچه شرکت 
کرده اند با توجه به فراخوان شرکت های خودروساز 
اقدام به پرداخت وجه خودرو نکرده اند که همین 
امر باعث خالی شدن ظرفیت ها شده است.مدیر 
سامانه یکپارچه خودرو افزود: درمحصولات داخلی 
عدم واریز وجه از سوی متقاضیان 20 درصد و در 
خودروهای مونتاژی این آمار به بیش از 50 درصد 

رسیده است. 

   دستور رئیسی به مالکان اراضی دولتی
رئیس   جمهور از مالکان اراضی دولتی درخواست 
کرد هر چه سریع تر زمین   های بلااستفاده خود 
را در خدمت ساخت وســازهای مســکن کشور 
قرار دهنــد. به گــزارش پایگاه اطلاع   رســانی 
دولت، سیدابراهیم رئیسی در هشتمین جلسه 
شــورای   عالی مســکن در دولت ســیزدهم، از 
استانداری   ها و ادارات مربوطه در استان   ها خواست 
اراضی را که بیش از 10 ســال بلاتکلیف مانده و 
ساخت و ساز در آنها انجام نشده، شناسایی کرده 
و با ارائه مشوق   های لازم و همچنین بهره   گیری از 
 سازوکارهای قانونی که در شورای   عالی شهرسازی 
به تصویب رسیده است، این زمین   ها را به ظرفیت 
ساخت و ســازهای مسکن کشــور اضافه کنند. 
رئیس جمهور همچنیــن بر ســاماندهی بازار 
اجاره   بها و نظارت بر عملکرد سکوهای ارتباطی 
در این زمینه به منظور جلوگیری از ســوداگری 
و قیمت   ســازی تاکید کرد و از همه مسوولان و 
دستگاه   ها خواست با عمل به وظایف خود باعث 
رفع هر چه بیشــتر نگرانی مــردم درباره تامین 
مسکن شوند. وی با تاکید بر ضرورت شتاب گرفتن 
اعطای تســهیلات به طرح   های ساخت مسکن، 
اســتانداران را مکلف کرد، تســریع در نوسازی 
بافت   های فرسوده را نیز در دستور کار قرار دهند. 
ســاماندهی بازار اجاره   بها و نظــارت بر عملکرد 
سکوهای ارتباطی در زمینه بازار مسکن و اجاره   بها 
به منظور جلوگیری از سوداگری و قیمت سازی 
در بازار مســکن از دیگر تاکیدات رئیس جمهور 
در جلسه دیروز شورای عالی مسکن بود. رئیسی 
با اشاره به افزایش ســهم مسکن در سبد خانوار، 
از همه مسوولان و دستگاه   ها خواست در زمینه 
اجرای نهضت ملی مســکن با جدیت به وظایف 
خود عمل کنند تا نگرانی مــردم از ناحیه تامین 
مسکن هر چه بیشتر برطرف شود. در این جلسه 
مقرر شد دستورالعمل تنظیم و کنترل بازار املاک 
و مستغلات به شرط اخذ نتیجه مطلوب در اجرای 
آزمایشی، به شکل سراسری در کل کشور اجرا شود. 
همچنین ایجاد درگاه سامانه ستاد ملی بازآفرینی 
شهری که آخرین وضعیت پروژه   های نوسازی بافت 

فرسوده را نشان می   دهد، به تایید اعضا رسید. 

  سهم اســتان تهران از صادرات کل کشور 
چقدر است؟

معاون امور بازرگانی و توســعه تجارت سازمان 
صمت استان تهران از برگزاری نمایشگاه توانمندی 
صادرات برای واحدهای استان تهران در سال جاری 
خبر داد و گفت که ســهم کالاهایی که در استان 
تهران تولید شــده از کل کالاهای صادراتی کشور 
14 درصد بوده است.حسن میرزایی تهران گفت: 
بر اساس آمار، در سال گذشته صادرات غیرنفتی که 
از گمرکات اســتان تهران انجام شده، معادل ۸2۶ 
هزار تن به ارزش یک میلیارد و 445 میلیون دلار 
بوده که نسبت به سال 1400 حدود 1۸.۶ درصد 
افزایش داشته است.به گفته وی بیشترین صادرات 
در حوزه صنعت بوده که ارزش آن ۷۶2 میلیون دلار 
بوده است. بعد از آن به ترتیب کالاهای کشاورزی و 
صنایع غذایی، فرش و صنایع دستی، معدن و صنایع 
معدنی و محصولات پتروشــیمی و و پایه نفتی در 
جایگاه هــای بعدی قرار دارند.معاون امور بازرگانی 
و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان تهران: آمارها نشان می دهد سال گذشته 
کالاهای تولید شــده در اســتان تهران که از کل 
گمرکات کشور صادر شده، ۳۸5 هزار تن به ارزش 
10 میلیارد و ۶۳۳ میلیون دلار بوده که معادل 14 

درصد صادرات کل کشور است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 ظاهرا خودروســازان پیشــنهاد ازسرگیری عرضه محصولات غیر تجاری شان در بورس کالا را به سیاستگذار داده اند. این در شرایطی است که برخی دیگر 
از منابع این طور پیش بینی می کنند که شــاید خودروی بورســی پیش شرط پذیرش قیمت های مصوب شورای رقابت از سوی بخش خصوصی خودروسازی 
کشور باشد. همین چند هفته پیش بود که شورای رقابت وعده سال گذشته خود را عملی و با ورود به قیمت گذاری خودروهای متعلق به بخش خصوصی، 
قیمت هایی جدید را برای این محصولات لحاظ کرد. طبق اعلام شورای رقابت، قیمت های اعلامی با توجه به هزینه تولید خودروها و همچنین با در نظر گرفتن 
سود مونتاژکاران تعیین شده است. شورای رقابت درواقع قیمت خودروهای مونتاژی را کاهش داد تا به نوعی به افکار عمومی اعلام کند مونتاژکاران تا به امروز 

گران فروشی می کردند و قیمت منصفانه و عادلانه محصولاتشان لیستی است که این شورا اعلام کرده است.
این در حالی بود که مونتاژکاران به عکس خودروسازان وابسته به دولت، زیر بار قیمت های اعلامی از سوی شورای رقابت نرفتند و به نوعی اعلام کردند 
قیمت های موردنظر را لحاظ نمی کنند. استدلال آنها این بود و البته هست که شورای رقابت نباید به قیمت گذاری خودروسازان بخش خصوصی ورود کند، زیرا 
آنها در تعیین قیمت محصولاتشان همواره آزاد بوده و در حال حاضر نیز نمی توانند با نرخ های دستوری فعالیت طبیعی خود را در بستری هموار ادامه دهند. 
هرچند جلساتی بین خودروسازان بخش خصوصی و متولیان خودرو برگزار شد تا این مساله فیصله پیدا کند، اما تا به امروز خبری مبنی بر اینکه مونتاژکاران 
سیاست جدید شورای رقابت )ورود به قیمت گذاری محصولات بخش خصوصی( را پذیرفته و به قیمت های اعلامی گردن خواهند گذاشت، منتشر نشده است. 
این در شــرایطی اســت که برخی خودروسازان بخش خصوصی محصولات خود را در فروش یکپارچه اخیر عرضه کردند و در حال حاضر مشخص نیست این 

خودروها قرار است در نهایت با چه قیمتی به دست مشتریان آن برسند.
در این اوضاع و احوال کسب اطلاع کرده که مونتاژکاران در مقابل قیمت های اعلامی از سوی شورای رقابت، پیشنهادی را ارائه کرده اند. طبق گفته منابع 
آگاه، مونتاژکاران به سیاستگذار بخش خودرو پیشنهاد دادند کانال عرضه خودرو در بورس کالا را بار دیگر راه اندازی کند؛ پیشنهادی که ممکن است در ازای 
پذیرش مصوبه شورای رقابت باشد. البته در حال حاضر برخی شرکت های بخش خصوصی تعدادی از محصولات تجاری خود را هر چند وقت یک بار در بورس 
کالا عرضه می کنند، اما طبق مصوبه شورای رقابت، عرضه محصولات غیرتجاری آنها محدود به سامانه یکپارچه خودرو شده است. با این حساب، مونتاژکاران 
ملزم به عرضه خودروهای خود در این سامانه هستند و قانونا نمی توانند خارج از آن خودرویی را عرضه کنند. حالا اما با توجه به اصرار شورای رقابت بر تعیین 
دستوری قیمت خودروهای بخش خصوصی و حمایت تلویحی وزارت صنعت، معدن و تجارت از این رویه، مونتاژکاران به دنبال راهکاری هستند تا شاید ضمن 

پذیرش مصوبه شورا، عملا سودآوری گذشته خود را نیز )هرچند به صورت نسبی و نه مطلق( داشته باشند.
هر چند هنوز مشخص نیست که سیاستگذار خودروی بورسی را بپذیرد، اما اگر این اتفاق رخ بدهد، سناریوی محتمل عرضه خودروهای بخش خصوصی 
با قیمت مصوب شــورای رقابت در بســتر بورس اســت. به عبارت بهتر، با فرض پذیرش این پیشنهاد، خودروســازان بخش خصوصی قیمت های اعلامی از 
ســوی شــورای رقابت را پذیرفته و اعمال خواهند کرد، منتها از آن ســو محصولات خود را در بســتر بورس کالا عرضه می کنند. بنابراین اگر این پیش بینی 
درســت باشــد قیمت پایه خودروهای مونتاژی در بورس کالا همان نرخ های اعلامی از ســوی شورای رقابت خواهد بود. هرچند اجرای این سناریو پرسش ها 
و ابهاماتی را در مورد خودروهای عرضه شده در بستر سامانه یکپارچه ایجاد خواهد کرد )که در ادامه گزارش به آنها پرداخته ایم( اما اصل این موضوع یعنی 
عرضه خودروهای مونتاژی در بورس کالا می تواند اولا مشــتریان این خودروها را از ســردرگمی قیمت خارج کند و ثانیا به مونتاژکاران اجازه دهد در بستری 
نســبتا هموار و طبیعی )مانند گذشــته( به فعالیت خود ادامه دهند.پس از اعلام موافقت وزارت صمت با »خودروی بورســی« خودروسازان کشور )نه فقط 
خصوصی ها که ایران خودرو و سایپا نیز( مجوز عرضه برخی از محصولاتشان در بستر بورس کالا را دریافت کردند. طبق این روش، خودروسازان هر چند وقت 
یک بار بخشــی از محصولات خود را البته به صورت قطره چکانی در بســتر بورس کالا عرضه می کردند. ایران خودرو و سایپا محصولات خود را با قیمت های 
پایه ای که توسط ستاد تنظیم بازار تعیین شده بود، در بورس کالا عرضه می کردند و شرکت های بخش خصوصی نیز در تعیین قیمت مختار بودند. اگرچه 
مجوز عرضه خودرو در بورس کالا به صورت قطره چکانی صادر شــد و از همین رو طی ســال گذشــته تعداد اندکی از محصولات شرکت های خودروساز در 
 این بســتر عرضه شــد، اما به هرحال »خودروی بورســی« مزایایی داشــت که به اعتقاد کارشناســان و فعالان صنعت خودرو کشور، می شد تا وقتی شرایط

 برای اعمال سیاستی منطقی و استاندارد در تعیین قیمت )آزادسازی( فراهم شود، از آن استفاده کرد.
در واقع عرضه خودرو در بورس کالا در مقایسه با دوران حضور قبلی شورای رقابت در قیمت گذاری و اعمال سیستم قرعه کشی، به نفع خودروسازان تمام 

بسیاری از کارشناســان اقتصادی از عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز انتقاد 
کرده اند؛ به عبارتی می توان چنین گفت که در حال حاضر حتی آماری قابل اتکا از میزان 

قاچاق کالا و ارز وجود ندارد.
 باگذشت بیش از دو دهه از تأسیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اما با زدن گشتی 
ساده در بازارها با حجم قابل توجهی از اجناس قاچاق روبه رو می شویم که همین مسئله 
با کاهش میزان تولیدات داخلی باعث گله مندی اصناف گوناگون از عملکرد ستاد مبارزه 

با قاچاق کالا و ارز شده است.
با وجود هشدارها و تذکرات متخصصان و صاحب نظران اقتصادی در خصوص ضرورت 
مقابله با کالای قاچاق در تمام زنجیره تأمین و توزیع و همچنین تحقق رشد تولید به عنوان 
شعار سال اما متأسفانه هنوز شاهد برخورد مستمر و جدی از سوی ستاد مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز نیستیم و پدیده شوم قاچاق همچنان به قوت قبل پابرجا است.

  رشد میزان قاچاق کالا هرسال بدتر از پارسال
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در تیرماه سال 1۳۸1 با فرمان مقام معظم رهبری 
به منظور برنامه ریزی، هدایت، سیاست گذاری، هماهنگی و نظارت در حوزه امور اجرایی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز تأسیس شده است؛ اما باگذشت مدت زمان زیادی از تأسیس 
آن ضمن آنکه هنوز روند روبه رشد قاچاق کنترل نشده؛ حتی می توان گفت که قاچاق 

کالا هر ساله شرایط بدتری را برای اقتصاد کشور ایجاد کرده است.

  آخرین آمار رسمی قاچاق کالا مربوط به ۵ سال قبل است!
بنا بر نظر کارشناسان، ارائه اطلاعات صحیح از حجم و ابعاد قاچاق کالا از جنبه های 
گوناگون اقتصادی نظیر اثربخشی سیاست های پولی و مالی، رشد اقتصادی و جلوگیری 

از فرار مالیاتی و غیره اهمیت فراوانی دارد. بااین وجود ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
تنها مرجعی است که آمار رسمی قاچاق کشور را اعلام می کند؛ اما آخرین گزارش ستاد 

در خصوص میزان قاچاق کشور مربوط به سال 1۳۹۷ یعنی 5 سال قبل است.
در همیــن زمینه بســیاری از کارشناســان اقتصــادی از عملکرد ســتاد مبارزه 
بــا قاچــاق کالا و ارز انتقــاد کرده اند؛ بــه عبارتی می توان چنین گفــت که در حال 
حاضــر حتــی آماری قابل اتــکا از میزان قاچاق کالا و ارز در کشــور وجــود ندارد و 
حجــم قاچاق اعلامی نوســانی بین 12-25 میلیــارد دلاری دارد.به گفته حســین 
 گــودرزی، عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســلامی حــدود 20 تا 25 
درصد از مبادلات اقتصادی کشور از طریق قاچاق انجام می شود و همین مسئله تأثیر 

بسزایی بر تولیدات ملی دارد.
از طرف دیگر، رئیس جمهور، قاچاق را مانند خنجری به قلب تولید و اشتغال کشور 
خوانده و گفته بود: اگر ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز بتواند نقش خود را به طور کامل 

و به درستی ایفا کند، بدون تردید شاهد رونق تولید، ایجاد اشتغال و شکوفایی اقتصادی 
در کشــور خواهیم بود.اما به دلیل سود بسیار زیاد واردات و فروش کالاهای قاچاق در 
بازارهای داخلی علاوه بر اینکه روند رشد این پدیده مخرب اقتصادی را به میزان لازم 
کاهش نداده حتی باعث نابودی کسب وکار بسیاری از تولیدکنندگان کالا در بازارهای 

مختلف از جمله پوشاک، نساجی و غیره نیز شده است.

 عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز قابل دفاع نیست
در همین راستا، جعفر قادری نماینده مردم شیراز و عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری مهر، با اشاره به وفور اجناس 
قاچاق در بازارهای کشور بیان کرد: همین مسئله نشان دهنده وجود ایراد در زنجیره مبارزه 
 با قاچاق کالا و ارز کشور است و به عبارت دیگر می توان گفت عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز قابل دفاع نیست.
این عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: متأسفانه ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز یا دستگاه های زیرمجموعه آن نتوانستند هماهنگی های لازم را 
برای کاهش کالاهای قاچاق انجام دهند البته این احتمال هم وجود دارد که چارچوب های 

مقرراتی در حوزه مبارزه با قاچاق کالا پاسخگو نبوده و نیاز به اصلاح داشته باشند.

 ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز انتظار فعالان اقتصادی را برآورده نکرده است
نماینده مردم شیراز در پایان گفت: طبق قانون عملکرد اجرایی ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز به گونه ای نیســت که انتظارات فعالان اقتصادی را در خصوص کاهش میزان 
کالای قاچاق را برآورده کرده و بتواند جلوی قاچاق کالا به کشور را بگیرد از همین رو 

نیاز است تا برخوردهای بیشتری برای مقابله با کالای قاچاق صورت گیرد.

رونق تولید در اسارت قاچاق
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شــد، زیرا به زیاندهی بخشــی از تولیدات آنها پایان داد و حتی سود نیز 
نصیبشان کرد. شیوه فروش خودروها در بورس کالا به این شکل بود که 
خودروســازان محصولات خود را با نرخی به عنوان »پایه« در این بستر 
عرضــه می کردند و در نهایت خودروها با قیمتی که تحت نظام عرضه و 
تقاضا تعیین می شد، در اختیار برندگان این حراج قرار می گرفتند. بنابراین 
خودروســازان از محل فروش محصولاتشــان در بورس کالا نه تنها زیان 

نمی  دیدند، بلکه سود خوبی نیز می بردند.
از همین رو به اعتقاد بسیاری از کارشناسان و فعالان خودرو، بورسی 
شدن خودرو سبب حذف رانتی هنگفت )البته به نفع خودروسازان( شد؛ 
ضمن آنکه شــرکت های خودروســاز را از ورطه زیاندهی خارج کرد. به 
همین دلیل آنها خواهان بازگشــت خودرو به بورس کالا و حتی فروش 
تمام تولیدات خودروسازان در این بستر هستند. به اعتقاد آنها، با عرضه 
خودروهای مونتاژی در بورس کالا، قیمت کشف شده در این بستر بین 
نرخ پایه و قیمت بازار خواهد بود. بنابراین مشــتریان می توانند خودروی 

موردنظر خود را پایین تر از نرخ بازار خریداری کنند.
البته در مقابل، برخی نیز موافق عرضه خودرو در بورس کالا نیستند و 
می گویند این روش نتوانست جلوی رشد نجومی قیمت خودرو را بگیرد 
و اتفاقا نقطه عطف گرانی در بازار خودرو در همین دوره ثبت شــد. این 
گفته مخالفان »خودروی بورسی« در حالی است که دلایلی مانند توزیع 
قطره چکانی خودروها در بورس کالا و همچنین اثرپذیری بازار خودرو از 
انتظارات تورمی و قیمت ارز را هم باید مدنظر قرار داد. به اعتقاد بسیاری 
از کارشناسان و فعالان صنعت خودرو، اگر خودرو در تیراژ بالا روانه بورس 
کالا می شد و پای تکالیف و قوانینی مانند اختصاص 50درصد از سهمیه 
فروش خودروســازان به مادران دارای دو فرزند در میان نبود، این شیوه 

»خودروی بورسی« اثرگذاری خود بر بازار را بیشتر نشان می داد.
البتــه این نکتــه را نیز نباید فرامــوش کرد که عرضــه خودرو در 
بورس کالا به خصوص در مــورد محصولات متعلق به بخش خصوصی، 
مرســوم و استاندارد نیســت، با این حال فعلا و در مقایسه با تجربه هایی 
مانند قیمت گذاری دســتوری و قرعه کشی، راهکاری میانه و مناسب به 
حســاب می آید. خودروسازان بخش خصوصی معتقدند به دلیل ماهیت 
خصوصی شان نباید نهادی ثالث در قیمت گذاری محصولات آنها دخالت 
کند و ازآنجا که شورای رقابت به تعیین قیمت خودروهای مونتاژی اصرار 
دارد، در این میان مشــتریان دچار سردرگمی شده اند و نمی دانند برای 
خرید این خودروها باید به مصوبه شورای رقابت دل خوش کنند یا زیر بار 

نرفتن مونتاژکاران را ملاک قرار دهند. 
از همین رو به نظر می رســد حالا که مونتاژکاران پیشــنهاد پذیرش 
قیمت های اعلامی از ســوی شــورای رقابت را در ازای بورســی شدن 
محصولاتشان ارائه کرده اند، موافقت سیاستگذار با این پیشنهاد می تواند 
هم به نفع مصرف کنندگان واقعی تمام شــود و هم خودروسازان بخش 
خصوصی؛ با عرضه خودروهای بخش  خصوصی در بورس کالا، مونتاژکاران 
از تبعات منفی قیمت گذاری دستوری تا حد زیادی فاصله می گیرند و از آن 
سو مشتریان نیز تکلیف خود را با قیمت مونتاژی ها می دانند و همچنین 
می توانند در بستر بورس که نظام عرضه و تقاضا قیمت را تعیین می کند، 

نسبت به خرید خودروی موردنظر خود اقدام کنند.

  بلاتکلیفی قیمت خودروهای یکپارچه
اما در صورت پذیرش پیشنهاد مونتاژکاران مبنی بر عرضه محصولاتشان 
در بورس کالا، این پرسش پیش می آید که تکلیف خودروهای فروخته شده 
در سامانه یکپارچه چه خواهد شد؟ تا به امروز دو مرحله از دور جدید فروش 
خودروها در سامانه یکپارچه به اجرا درآمده و در هر دوی آنها شرکت های 
بخش خصوصی نیز حضور داشته اند. در دور دوم با توجه به اینکه شورای 
رقابت قیمت جدید مونتاژی ها را اعلام کرد و مونتاژکاران هم زیر بار آن 
نرفتند، مشتریان دچار ســردرگمی شده و در حال حاضر نمی دانند در 
نهایــت خودروی موردنظر خود را باید با چه قیمتی خریداری کنند. در 
این شرایط، اگر قرار بر عرضه خودروهای بخش خصوصی در بورس کالا 
باشد، این پرسش پیش می آید که مونتاژ کاران خودروهای عرضه شده در 
این بســتر را با قیمت های مصوب شورای رقابت تحویل خواهند داد، یا 

قیمت کشف شده در بورس کالا یا قیمتی دیگر؟
با توجه به اینکه مونتاژکاران و سیاستگذار خودرو به دنبال امتیازگیری از 
یکدیگر هستند، به احتمال فراوان خودروهای عرضه شده در سامانه یکپارچه 
با قیمت های مصوب شورای رقابت به دست مشتریان خواهند رسید. البته 
با توجه به اینکه شــورای رقابت قصد دارد قیمت خودروهای مونتاژی را 
هر چند وقت یک بار به روز رســانی کند، طبعا قیمت های فعلی نمی تواند 
ملاک تحویل همه خودروهایی باشد که در قالب سامانه یکپارچه عرضه 
خواهند شد. از همین رو احتمالا بخشی از خودروها با قیمت های فعلی 
)مصوب شــورای رقابت( تحویل  داده خواهند شد و باقی آنها نیز بسته 
به اینکه تحویلشان چه زمانی باشد، با قیمت هایی دیگر )احتمالا بالاتر( 

تحویل داده خواهند شد.

  سقف وام کارکنان شبکه بانکی مشخص شد
رییس شورای عالی کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی اظهار داشت: سوال این است آیا وام 450 میلیون تومانی برای یک کارمند بانکی با مانده ۳0 سال، رقم بالایی است؟ این جو سازی علیه کارکنان شبکه بانکی است.کوروش پرویزیان درباره انتقادات از برخورداری 
کارمندان شبکه بانکی از میزان بالایی از تسهیلات در حالی که ارایه تسهیلات حتی خرد هم به مردم پیچیده و سخت شده، اظهار داشت: پرداخت تسهیلات به کارکنان بانک ها تابع قانون و ضابطه شبکه بانکی است. قدمت این ضوابط به قدمت تشکیل بانکداری در ایران بر 

می گردد، اما در سال های اخیر و از سال ۹2 به بعد، مجلس قانونی را تصویب کرد مبنی بر اینکه کارگروهی با اعضای وزیر اقتصاد، رییس سازمان برنامه و رییس بانک مرکزی تشکیل شود و این کارگروه درباره سقف تسهیلات کارکنان شبکه بانکی تصمیم می گیرند.
وی ادامه داد: در سال 1401 این کارگروه را تغییر دادند و در حال حاضر کارگروه متشکل از رییس سازمان امور استخدامی کشور و رییس سازمان برنامه و بودجه است، این کارگروه مصوبه ای دارد که حسب آن عمل می شودرییس شورای عالی کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصی تاکید کرد: هرگز هیچ یک از کارکنان شبکه بانکی به آن سقفی که در این مصوبه دیده شده، تسهیلات دریافت نمی کنند.پرویزیان با اشاره به عدد سقف وام کارکنان شبکه بانکی گفت: قانون تسهیلات مسکن را جدا شده و علاوه بر آن در قانون ضریبی از 

حداقل حقوق تعیین شده و طبق تبصره ذیل ماده ۷۶ قانون مربوطه و مصوبات شورای پول و اعتبار متوسط دریافتی کارکنان حسب گزارش رسمی بانک مرکزی که نامه آن به رییس جمهوری هم ارایه شده، 450 میلیون تومان است.
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نقش کمرنگ بورس در تامین مالی بخش تولید

مریم لطفی      |      باوجوداینکه سهم بازار سرمایه در تأمین مالی اقتصاد از ۳ درصد در ابتدای دهه ۹۰ به ۱۲ درصد در پایان این دهه رسیده اما هنوز 
بخش عمده تأمین مالی شرکت ها در ایران از طریق نظام بانکی انجام می  شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

توجه دولت سیزدهم به 
همسایگان فرصتی برای 
توسعه روابط اقتصادی

  دوره اصلاح بورس طولانی خواهد بود؟
 بــورس تهران چوب شــفاف ســازی منفی 
شــرکتی را خورد که خودش متوقف بود و جایی 

در معاملات نداشت!
بهانه اصلی افت سنگین دیروز بورس را می توان 
همان شــفاف سازی شرکت ایران خودرو دانست 
که در آن عنــوان کرده نمی تواند از دولت پولی 
بابت خسارت تحمیل شده ناشی از قیمت گذاری 
دســتوری دریافت کند. جالب اینکه نماد خودرو 
هم دیــروز به دلیل افشــای اطلاعات با اهمیت 
متوقف بود و در این سقوط دسته جمعی نمادها 

حضور نداشت.
البته از دیــدگاه کلان، وضعیت فعلی بورس 
فعلا خوب نیســت و بازار در یک فاز اصلاحی به 
سر می برد که در چنین شرایطی، هر بهانه ای می 

تواند دلیل خوبی برای افت سنگین بازار باشد.
بنابراین هرچند که می توان مقصر افت دیروز 
بازار را نماد »خودرو« دانســت، اما نباید خودمان 
را فریب بدهیم و تصور کنیم که تنها دلیل سقوط 
این روزهای بورس، شفاف سازی های مربوط به 

ایران خودرو بوده است.
تا زمانی که بورس در فاز اصلاحی به ســر می 
برد، هر گزارش منفی از ســوی نمادهای بزرگ و 
مورد توجه بازار می تواند منجر به ســقوط تمام 

شاخص ها شود.
اما آنچه که منجر به وضعیت فعلی شــده، در 
حقیقت ذات بازارهای مالی اســت. بورس از آبان 
۱۴۰۱ تا اردیبهشت امسال رشد خوبی داشت و 
طبیعی بود که یک اصلاح در پیش داشته باشد.

البته باید گفت که تصور کارشناسان، طولانی 
شدن زمان اصلاح بازار نبود و پیش بینی می شد 
که فاز اصلاحی بازار بیشــتر از دو سه هفته طول 
نکشد. اما نزولی شدن قیمت دلار منجر به ادامه 
دار شدن افت بورس شد و حالا هم پیش بینی می 
شود دوره اصلاح بازار همچنان ادامه داشته باشد.

با وجود تمام این موارد، باید این نکته را در نظر 
گرفت که بسیاری از تحلیلگران افت بازار را نهایتا 
تا سقف سال ۹۹ یعنی عددی بین ۲ میلیون الی 
۲.۱ میلیون واحــد می دانند. اما این افت گرچه 
تنها حدود ۱۰ درصد است، اما از نظر زمانی می 
تواند کمی طولانی تر از چیزی باشد که تا به حال 
تصور می شد.به عبارتی ممکن است فاز اصلاحی 
بــازار که در حال حاضــر در آن قرار داریم، چند 
هفته یا چند ماه دیگر هم طول بکشد، اما در این 
مدت قیمت ها اصلاح سنگینی نخواهند داشت و 
بیشتر شاهد درجا زدن بازار خواهیم بود.با توجه 
به وضعیت فعلی بازار و معاملات روز گذشته، برای 
امروز هم می توان افت شــاخص ها را متصور بود 
که البته بعید است فشار فروش مانند روز گذشته 
باشــد و احتمالا شاهد تعادل بیشتری در قیمت 

ها خواهیم بود.

 ثبات در تصمیم گیری های اقتصادی عامل 
بازگشت رونق به بازار سهام است

 یک کارشناس بازار ســرمایه مهم ترین عامل 
تاثیرگــذار بر بورس را ثبات در تصمیم گیری های 
سیاســی و اقتصادی عنوان کــرد و گفت: ثبات 
در تصمیم گیری هــا می توانــد کمــک کننده به 
بازار ســرمایه و ایجاد یک چشم انداز روشن برای 

سرمایه گذاری در سهام شرکت ها باشد.
»احســان عســگری« به ویژگی های یک بازار 
ایده آل و مطلوب برای سرمایه های مردم در بورس 
اشــاره کرد و افزود: بهترین بــازار، بازاری خواهد 
بود که ناشی از یک ثبات اقتصادی باشد، در واقع 
اقتصادی کــه در آن متغیرهای اقتصادی از ثبات 

کامل برخوردار باشند.
وی اظهار داشــت: وجود این مساله زمینه ساز، 
بازاری با ثبات است که این بازار برای سرمایه گذاری 

سهامداران ایده آل و مطلوب خواهد بود.
این کارشــناس بازار سرمایه گفت: در اینگونه 
موارد سهامداران می دانند که با یک تحلیل کامل 
می توانند آینده شــرکت ها و سودآوری ها را مورد 
تحلیل قرار دهند و با یک اطمینان نســبی نسبت 
به سرمایه گذاری بلندمدت در این بازار اقدام کنند.

عســگری در مورد این ســوال کــه انجام چه 
اقداماتــی می تواننــد زمینــه بازگشــت اعتماد 
سرمایه گذاران به بورس را فراهم کند؟ پاسخ داد: 
در این زمینه باید موارد زیادی در نظر گرفته شود 
که مهم ترین آن ثبات در تصمیم گیری ها در بخش 
سیاســی و اقتصادی است، ثبات در تصمیم گیری 
وزارتخانه ها، مجلس و بدنه های حاکمیتی می تواند 
به نوعی تاثیرگــذار بر روند بازار، کمک کننده به 
موضوعیت بازار ســرمایه و ایجاد یک چشــم انداز 
روشن برای سرمایه گذاری در سهام شرکت ها باشد.

وی به دیگر مساله تاثیرگذار در بازگشت اعتماد 
به سرمایه گذاران برای ورود سرمایه هایشان به بازار 
سهام اشاره کرد و ادامه داد: موضوع دیگر مربوط به 
بحث قیمت گذاری دستوری است که باید از اقتصاد 
کشــور جمع آوری شــود، به نظر می رسد قیمت 
گذاری دســتوری سرمنشا فســاد و رانت است و 
سهامداران شرکت ها را با چالش مواجه خواهد کرد.

عسگری مســاله دیگر را به روابط اقتصادی با 
شرکای خارجی ربط داد و گفت: اکثر شرکت های 
وارد شده در بازار ســرمایه، شرکت هایی هستند 
که ایفا کننده نقش مهم در رشد اقتصادی کشور 
و نیز اشــتغال هستند.این کارشناس بازار سرمایه 
بیان کرد: این شرکت ها باید قادر به تعاملات مالی 
با دیگر کشور باشند، همچنین باید زمینه صادرات 
کالاها و نیز ورود وجه ناشــی از صادرات به کشور 
فراهم شــود.وی ادامه داد: بایــد اقدامی صورت 
بگیرد که تا حد زیادی ریسک این موضوعات برای 
سرمایه گذاران مرتفع شود و کمکی برای ایجاد به 

چشم انداز بلندمدت بازار فراهم شود.

 مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه دولت با تمام ظرفیت در کنار بخش خصوصی برای توسعه روابط ایستاده است، گفت: توجه دولت سیزدهم به 
گسترش روابط با همسایگان، توسعه روابط اقتصادی را برای کشور به همراه دارد.

فرزاد پیلتن در همایش ایران و ترکیه با بیان اینکه رویکرد دولت سیزدهم توجه ویژه به کشورهای منطقه و همسایه است، اظهار داشت: بر همین اساس مقامات ارشد کشور بر توسعه 
همکاری اقتصادی و تجاری تاکید دارند.وی با اشاره به برگزاری رویدادهای تجاری و اقتصادی و دیدارهای مشترک با کشورهای منطقه و همسایه،  تصریح کرد: این شرایط فرصت مغتنمی 

است که در دولت مورد توجه قرار گرفته به عنوان برنامه ای اجرایی اعلام شده که باید از این فرصت به نحو احسنت استفاده کنیم.
مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت با اشاره به اهمیت ترکیه به عنوان همسایه برای ایران،  تاکید کرد: این کشور فرهنگ،  تاریخی و اقتصاد نزدیکی به ایران دارد و به 

همین دلیل فرصتی است که می توان برای توسعه روابط تجاری و اقتصادی از آن بهره مند شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/03/22
شماره : 1420

عملکرد شماری از 
صندوق های ثروت ملی 

که با سه معیار حکمرانی، 
پایداری و تاب آوری 
ارزیابی شده، نشان 

می دهد این صندوق ها 
به عنوان ذخیره ای  ارزی 

برای نسل های آتی و منبع 
تأمین مالی پروژه های 
اقتصادی-اجتماعی، 

اقتصاد را از فشار نوسانات 
و شوک های داخلی 
و خارجی محافظت 

می کنند.

بازار سرمایه را با عنوان محلی برای مبادلات سهام می شناسند؛ 
اما در فضای اقتصاد کلان، کارکرد اصلی بازار سرمایه، تأمین مالی 
بنگاه های اقتصادی به ویژه شــرکت های بزرگ به روش تأمین 
مالی جمعی )Crowd funding( است که مبادلات سهام هم در 
تداوم همین نقش، کارکرد پیدا می کند، با این حال آمارها نشان 
می دهد با وجود بهبود عملکرد بازار سرمایه در تأمین مالی تولید 

در دهه ۹۰ این بازار هنوز فاصله زیادی با نقطه مطلوب دارد.
آن طور که آمارها نشان می دهد با وجود آنکه نرخ رشد اقتصاد 
ایران در کل دهه ۹۰ نزدیک به صفر درصد بوده است اما تأمین 
مالی انجام شده از طریق بازار سرمایه ۶ هزار درصد افزایش یافته 
و از ۱۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان به ۷۱۸ هزار میلیارد تومان 
در پایان دهه ۹۰ رسیده است. این یعنی اینکه دولت و بنگاه های 
اقتصادی که با کمبود پول مواجه بوده اند فقط در آخرین سال 
دهه ۹۰ یعنی سال ۱۴۰۰ بیش از ۷۰۰ هزار میلیارد تومان منابع 

بیشتری نسبت به سال ۱۳۹۰ از بورس وام گرفته اند.
باید دقت کرد که اقتصاد ایــران در دهه ۹۰ با چالش های 
زیــادی از جمله تحریم های یک جانبه مواجــه بود و می توان 
برآورد کرد چنانچه بازار ســرمایه به درستی توسعه پیدا نکرده 
بود اکنون اقتصاد ایران و همین طور دولت با چالش های بیشتری 
مواجه بودند و حتی این موضوع می توانست ناترازی بانک ها را 

افزایش دهد.
با وجود اینکه سهم بازار سرمایه در تأمین مالی اقتصاد از ۳ 
درصد در ابتدای دهه ۹۰ به ۱۲ درصد در پایان این دهه رسیده 
اما هنوز هم بخش عمده تأمین مالی شرکت ها در ایران از طریق 
نظام بانکی انجام می شــود و سهم بازار سرمایه در مقابل نظام 

بانکی بسیار کم است.
ضمن اینکه مقایسه حجم نقدینگی در گردش بازار سرمایه 
و تعداد فعالان اقتصادی و ســرمایه گذارانی که اکنون در بازار 
سرمایه حضور دارند، نشان می دهد سرعت رشد بازار سرمایه در 
تأمین مالی تولید، متناسب با رشد واقعی بازار سرمایه نبوده و 
از فرصت های بزرگ مالی که در بورس به وجود آمده به درستی 

استفاده نشده است.

  نقش کمرنگ بازار سرمایه در تأمین مالی
داده های آماری نشان می دهد در سال ۱۴۰۱ جمع کل ارزش 
معاملات بورس های چهارگانه به ۱۳,۲۵۳ هزار میلیارد تومان 
رسیده است که رکورد تازه ای در نیم قرن فعالیت بازار سرمایه 
محسوب می شود. این معاملات توسط میلیون ها سرمایه گذار 
انجام شده که برخی به صورت فعال و برخی دیگر به صورت نیمه 

فعال در معاملات مشارکت کرده اند.
طبــق برخی آمارها با توجه به افزایش نســبت پول به کل 
نقدینگی از ابتدای ســال جاری تاکنــون به طور میانگین هر 
هفته بین یک تا دو هزار میلیارد تومان نقدینگی تازه وارد بازار 

سرمایه شده است.
همچنین در حال حاضر جمع کل ارزش شرکت های حاضر 
در بازار ســرمایه رقمی فراتر از ۱۰,۵۰۰ هزار میلیارد تومان و 
جمع کل کالاهای مبادلاتی سالانه ۱۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
اســت. همه این ارقام به معنای این است که نقدینگی در بازار 
ســرمایه در گردش است و اینجا جایی اســت که در صورت 
اجرای راهکاری مؤثر می تواند محل مناسبی برای تأمین مالی 

باشد؛ بااین حال مقایسه اندازه معاملات، ارزش شرکت ها، تعداد سرمایه گذاران و اندازه اقتصاد ایران نشان 
می دهد که هنوز اقدامات مناسبی برای افزایش نقش بازار سرمایه در تأمین مالی تولید با توجه به نیازهای 

موجود انجام نشده است.

  آمارها چه می گویند؟
طبق آمارها با وجود آنکه در سال ۱۴۰۱ بازار سرمایه توانسته ۶۰۰ هزار میلیارد تومان از منابع مالی 
مورد نیاز اقتصاد کشور را تأمین کند اما این میزان در مقایسه با تأمین مالی انجام شده از طریق نظام 

بانکی بسیار کمتر است.
داده ها بیانگر آن است که تسهیلات پرداختی از سوی نظام بانکی در سال ۱۴۰۱ رقمی بالغ بر ۴,۴۴۸ 

میلیارد تومان بوده که این میزان در مقایسه با سال قبلش بالغ بر ۴۵.۳ درصد رشد نشان می دهد.
از مجموع کل تسهیلات پرداختی از طریق سیستم بانکی ۳,۷۶۲ میلیارد تومان معادل ۸۴.۶ درصد 

به صاحبان کسب و کار و ۱۵.۴ درصد به مصرف کننده های نهایی یعنی خانواده ها تعلق گرفته است.
بانک ها در سال ۱۴۰۰ نیز ۳,۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده اند که این مقدار نسبت به 

سال قبلش ۵۴ درصد رشد نشان می دهد.
این اطلاعات نشــان می دهد جمع کل تأمین مالی انجام شــده از طریق بانک ها در دو سال گذشته 
نزدیک به ۷,۵۰۰ میلیارد تومان بوده و نسبت تأمین مالی انجام شده از طریق بازار سرمایه در مقایسه با 

بانک ها در سال ۱۴۰۱ در حدود ۱۲ درصد بوده است.
مقایسه تأمین مالی انجام شده از طریق بازار سرمایه با بانک ها به خوبی گویای آن است که بازار سرمایه 
هنوز فاصله زیادی تا نقطه مطلوب دارد و برای افزایش نقش بازار سرمایه در تأمین مالی تولید باید به 
فرآیندهای موجود ســرعت داد چراکه با سرعت فعلی سال ها زمان می برد که بازار سرمایه نقش واقعی 

خود را در تأمین مالی تولید و اقتصاد ایران پیدا کند.

 ۲ چالش تأمین مالی از طریق بازار سرمایه
مهندسان مالی در دهه ۹۰ عملکرد خوبی داشته اند و به شکل مطلوبی ابزارها و نهادهای مالی را که 
لازمه تأمین مالی جمعی در بازار سرمایه است توسعه داده اند اما این کافی نیست چراکه صرف توسعه 
نهادها و ابزارهای مالی نمی تواند منجر به افزایش نقش بازار ســرمایه در اقتصاد کشــور شود. مروری بر 
فرآیندهای تأمین مالی از طریق بازار سرمایه نشان می دهد که اکنون فرآیند تأمین مالی از طریق بازار 

سرمایه با دو چالش اساسی مواجه است.
چالش نخست به فرآیندهای اداری تأمین مالی و صدور مجوزها از طریق سازمان بورس بازمی گردد 
که به زعم بسیاری از فعالان بخش خصوصی طولانی و زمان بر است و چالش دوم به ناآشنایی مدیران و 
فعالان بخش خصوصی با ابزارها تأمین مالی بازار سرمایه بازمی گردد که دراین باره نوک پیکان انتقادها به 

سمت مقامات بازار سرمایه نشانه می رود.

 راهکار چیست؟
راه حل چالش نخست، کاهش زمان فرآیند اداری تأمین مالی و صدور مجوزها از طریق بازار سرمایه 
است. در حال حاضر بسیاری از شرکت ها از فرآیند طولانی و زمان بر تأمین مالی از طریق بازار سرمایه 
گلایه دارند و ســازمان بورس باید راهکار عملی و جدتری دراین باره به کار گیرد. افزایش سرعت صدور 
مجوزها و تأیید از سوی این سازمان می تواند منجر به تزریق منابع مالی بیشتری به بخش تولید شود. 
ضمن اینکه به زعم کارشناســان وظیفه اصلی بازار سرمایه تسهیل فرایند تأمین مالی برای شرکت های 
بزرگ است که کارکرد آنها در اقتصاد مشخص و تعریف شده است در نتیجه صدور مجوز تأمین مالی 

برای این شرکت ها باید به سهولت بیشتری انجام شود.
در مورد چالش دوم یعنی ناآشنایی فعالان اقتصادی به ویژه مدیران بخش خصوصی با ابزارها و نهادهای 
مالی بازار سرمایه نیز مقامات بازار سرمایه باید اقدامات جدی تری را آغاز کنند. در حال حاضر مقامات 
بازار سرمایه در زمینه معرفی فرصت های تأمین مالی بازار سرمایه به فعالان بخش خصوصی کم کارند و 
بخش عمده تأمین مالی بازار سرمایه صرف تجهیز مالی دولت می شود. در واقع بخش خصوصی چندان با 
مکانیسم های تأمین مالی از بازار سرمایه آشنا نیست و مقصر اصلی در این زمینه نهادهای نظارتی، ارکان 

و نهادهای تأمین مالی در بازار سرمایه هستند.
بر همین اساس لازم است مقامات و نهادهای بازار سرمایه از طریق برگزاری همایش ها، جشنواره ها 
و کنفرانس های ســالانه و فصلی روش های تأمین مالی از بازار سرمایه را به مدیران بنگاه های اقتصادی 
معرفی کنند. دراین باره حتی رفع انحصار برای تأســیس بورس های جدید محلی نیز می تواند راهگشــا 
باشــد چراکه توسعه بورس های منطقه ای می تواند منجر به آشنایی فعالان اقتصادی در سراسر ایران با 

کارکردهای بازار سرمایه شود.
شاید لازم باشد بورس های محلی در برخی استان ها مستقلًا تأسیس شود تا از طریق پذیرش و درج 
شرکت های جدید فعالان اقتصادی با ابزارهای تأمین مالی از طریق بازار سرمایه بیشتر آشنا شوند و به 

این وسیله چرخ های اقتصادی کشور با سرعت بیشتری به گردش دربیاید.

بانک مرکزی بخشنامه »بسته نظارتی - اعتباری تسهیل و تسریع در پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج« را با قید فوریت به بانک ها ابلاغ کرد.

به گزارش بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه بانکی با تاکید بر اهمیت و اولویت 
وام ازدواج و ضرورت تعیین تکلیف متقاضیان در صف دریافت این تســهیلات در سال 
جاری و سال قبل، »بسته نظارتی - اعتباری تسهیل و تسریع در پرداخت تسهیلات قرض 
الحســنه ازدواج« را ابلاغ کرد.در این بخشنامه آمده است: پیرو مکاتبات موضوع ابلاغ 
جزء )۱( بند )الف( تبصره )۱۶( قانون بودجه سالجاری و در راستای تسهیل و تسریع 
در تعیین تکلیف متقاضیان در صف بانک ها و جهت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج در ســامانه مربوطه و بر اساس پیگیری های مکرر مقامات کشوری در خصوص 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به قشر جوان کشور و تاکید بر اهمیت و اولویت 
موضوع تسهیلات مذکور و ضرورت تعیین تکلیف متقاضیان در صف دریافت تسهیلات 
ازدواج در سال جاری و سال قبل و بررسی عملکرد بانک ها، »بسته نظارتی - اعتباری 
تسهیل و تسریع در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج« از تاریخ ۲۰ /۰۳ /۱۴۰۲ به 
شرح زیر ابلاغ و اجرای آن الزامی است:۱ - از تاریخ ابلاغ این نامه تا تاریخ ۲۰ /۰۶ /۱۴۰۲، 
بانک عامل می بایست نسبت به پرداخت تسهیلات ازدواج طبق سهمیه ای ابلاغی بانک 
مرکزی اقدام نماید. عملکرد مذکور در هر ۱۴ روز مورد رصد و بررسی مجدد قرار خواهد 
گرفت. در صورت انحراف از پرداخت، ضمن لحاظ انحراف در شاخص ارزیابی آن بانک، 

موضوع میزان انحراف به سایر مراجع ذیصلاح اعلام خواهد شد.
۲ - حداکثر ۱۵ روز پس از ثبت نام متقاضیان تعیین شــعبه ایشــان از سوی بانک 

انجام پذیرد.
۳ - پس از تعیین شعبه و تکمیل مدارک حداکثر ظرف مدت ۱۰ روز مبلغ تسهیلات 

به حساب متقاضیان واریز شود.
۴ - بانک عامل می باید نســبت به گسترش و اتصال شعب خود، در کلیه شهرها و 

شهرستان های کشور به سامانه ازدواج اقدام نماید.
۵ - جهت مدیریت ثبت نام متقاضیان و تسهیل در ثبت نام، روزانه بیش از ۷ بانک 

در هر استان از سوی بانک مرکزی در سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بدون در 
نظر گرفتن سهمیه ماهانه فعال خواهد بود.

۶ - با عنایت به تضامین مورد تاکید در بند )ب( تبصره )۱۶( قانون بودجه سالجاری، 
بانک عامل می باید نســبت به دریافت تضامین مذکور به صورت دقیق نظارت نموده و 

مراتب تسهیل آنرا با توجه به تاکیدات این بانک فراهم نماید.
۷ - بانک عامل می باید تا پایان هفته جاری نسبت به تدوین دستور العمل مشخص 
درخصوص نحوه ضمانت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج درچارچوب مفاد بند قانونی 
مربوطه به شــرح موارد ذیل اقدام نموده و ضمن انتشــار عمومی آن در تارنمای خود، 

مراتب را نیز به این مدیریت اعلام نماید:
الف( نحوه اعتبار سنجی متقاضی )استفاده از نمره اعتباری سامانه ملی اعتبارسنجی 
و یا سیستم های اعتبارسنجی داخلی بانک و اعلام حداقل نمره /رتبه مورد قبول( جهت 

دریافت تسهیلات ازدواج بدون ضامن.
ب( فرآیند دقیق نحوه توثیق حساب یارانه یا سهام عدالت متقاضیان یا بستگان درجه 

اول و یا سایر دارایی های مالی )به استثناء توثیق ملک که ممنوع است(.
۸ - بانک عامل به هیچ وجه اجازه دریافت بیش از یک ضامن بابت پرداخت تسهیلات 

قرض الحسنه ازدواج را ندارد.
۹ - بانک عامل می باید نسبت به انجام بازرسی های دوره ای و موردی از شعب خود و 

برخورد قاطع با روسای شعب متخلف اقدام نماید.
۱۰ -بازرسان بانک مرکزی ضمن بازرسی های حضوری ویژه از شعب آن بانک نسبت 
به بررســی فرآیند مذکور نظارت دقیق داشته و در صورت مشاهده هر گونه تخلف به 
ویژه اخذ تضامین فراتر از مفاد مندرج در قانون بودجه سالجاری و تاکیدات این بانک، 

نسبت به عزل روسای شعب اقدام خواهند کرد.
۱۱ -براســاس برنامه ریزی های صورت گرفته توســط حوزه نظارت بانک مرکزی 
درخصوص بانک هایی که در پرداخت تسهیلات خرد عملکرد مطلوب داشته باشند، میزان 
تسهیلات خرد پرداختی آن ها در رشد ترازنامه به عنوان عملکرد مثبت لحاظ خواهد شد.

۱۲ -در صورت عملکرد فراتر از ســهمیه های مربوطه از ســوی شعب بانکها، شعب 
موصوف از ســوی مدیرعامل بانک مورد تشویق قرار گیرند. لازم است آن بانک دستور 
العمل تشویقی مربوطه را ظرف یک هفته تدوین و ضمن ابلاغ به شعب آن بانک، رونوشتی 

نیز به این مدیریت ارسال نمایند
۱۳ -علیرغم اینکه در قانون بودجه ســالجاری بانک های قرض الحسنه مهر ایران و 
رسالت از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج مستثنی شده اند، با توجه توافقات به 

عمل آمده نسبت به پرداخت کامل تسهیلات به متقاضیان در صف خود اقدام نمایند.
۱۴ -بانک عامل می باید نسبت به فعال نمودن شیوه ای جهت دریافت شکایات مردمی 
برای ثبت شکایات تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و سایر تسهیلات خرد ظرف حداکثر یک 
هفته کاری اقدام نماید. ضمن اینکه لازم است رسیدگی به شکایات ثبت شده در خصوص 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در اولویت قرار گرفته و به همراه گزارش عملکرد شکایات 
رسیدگی شده هفتگی به اداره رسیدگی به شکایات و تقاضاهای این بانک ارسال شود.

۱۵ - متقاضیان تسهیلات ازدواج می توانند علاوه بر طرح سوالات و مشکلات خود را 
از طریق سامانه های موجود در بانک های عامل از طریق سامانه CRM و با شماره ۲۷۰۶ 

با بانک مرکزی تماس حاصل نمایند.

 پرداخت وام ازدواج حداکثر ۲۵ روز پس از ثبت نام

اینکه دولت با تمام ظرفیت در کنار بخش خصوصی برای توسعه روابط ایستاده است، 
گفت: توجه دولت سیزدهم به گسترش روابط با همسایگان، توسعه روابط اقتصادی را 

برای کشور به همراه دارد.
 »فرزاد پیلتن« در همایش ایران و ترکیه با بیان اینکه رویکرد دولت سیزدهم توجه 
ویژه به کشورهای منطقه و همسایه است، اظهار داشت: بر همین اساس مقامات ارشد 

کشور بر توسعه همکاری اقتصادی و تجاری تاکید دارند.
وی با اشــاره به برگــزاری رویدادهای تجاری و اقتصادی و دیدارهای مشــترک با 
کشــورهای منطقه و همســایه،  تصریح کرد: این شرایط فرصت مغتنمی است که در 
دولت مورد توجه قرار گرفته به عنوان برنامه ای اجرایی اعلام شده که باید از این فرصت 

به نحو احسنت استفاده کنیم.
مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت با اشاره به اهمیت ترکیه به 

عنوان همســایه برای ایران،  تاکید کرد: این کشور فرهنگ،  تاریخی و اقتصاد نزدیکی 
به ایران دارد و به همین دلیل فرصتی اســت که می توان برای توسعه روابط تجاری و 

اقتصادی از آن بهره مند شد.
پیلتن با بیان اینکه اقتصاد ترکیه پیشــرفته اســت، خاطرنشان کرد: با تولیدات با 
کیفیت می تواند تامین کننده مناسبی برای ایران باشد و از سوی دیگر ارسال مواد اولیه 
و تامین محصولات مورد نیاز این کشــور موجب شده، ایران و ترکیه شرکای مناسبی 

برای تجارت با یکدیگر باشند.
وی بــا بیان اینکــه می توان صادرات به این کشــور را افزایــش داد، تصریح کرد: 
زیرساخت های لازم در این بخش فراهم شده است تا ترانزیت از مرزهای دو کشور تسهیل 
شود از یک سو کالاهای ایران به اروپا راه یابد و از سوی دیگر ترکیه نیز محصولات خود 

را به شرق آسیا ارسال کند.

مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه در زمینه 
صادرات خدمات فنی و مهندســی اقدامات کمتری انجام شده است، خاطرنشان کرد: 
کشورهای ایرانی می توانند در راستای ساخت دوباره شهرهای زلزله زده ترکیه اقدامات 

لازم را انجام دهند.
پیلتن با بیان اینکه تولید مشترک از دیگر اهداف دو کشور است، تصریح کرد: شرایط 
در این بخش نیز فراهم شده است با توجه به مناطق آزاد و شهرک های صنعتی موجود 
می توانیم تولیدات مشترک را به سرانجام برسانیم که یکی از مزایای آن تعمیق همکاری 

های اقتصادی دو کشور است.
وی با اشاره به محدودیت ها و ممنوعیت های موجود در تجارت دو کشور تاکید کرد: 
در زمینه تجارت ترجیحی مشکلات باید به تدریج رفع شود و راه اندازی مرکز تجاری 

ایران در ترکیه توانسته تسهیلاتی را در این مسیر ایجاد کند.

توجه دولت سیزدهم به همسایگان فرصتی برای توسعه روابط اقتصادی
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کشاورزی 

 اجازه رفتارهای 
هنجارشکنانه را در 
مازندران نمی دهیم

خراسان شــمالی دارای ۳۴۴ هزار هکتار عرصه کشاورزی است که 
سالانه افزون بر ۲ میلیون تن انواع محصولات زراعی، باغی و دامی در آن 
تولید می شود و علاوه بر تامین نیاز استان بخش زیادی به سایر استان 
ها از جمله تهران و مازندران حمل می شود و بخشی نیز صادر می شود.

بر اساس آمار ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی؛ حدود ۸۲ 
هزار بهره بردار بخش کشاورزی در این استان مشغول به فعالیت هستند، 
این استان بیشترین درصد شاغل در بخش کشاورزی را دارد و سهم این 
بخش در استان ۱.۱ درصد از تولید ناخالص بخش کشاورزی کشور است 
و پرُواضح است که کشــاورزی دارای مزیت نسبی و پیشران اقتصادی 

استان را تشکیل می دهد.

نگاه کلی به شرایط صنعتی استان نیز بیانگر این است که استان یک 
میلیون نفری خراسان شمالی با حدود ۴۰۰ واحد تولیدی جایگاه مناسبی 
در بین اســتان های دیگر ندارد و اگر برنامه ریزی برای توســعه استان 
شــود، این بخش کشاورزی است که باید در اولویت برنامه های توسعه 
ای قرار گیرد.فقدان دسترسی به ادوات کشاورزی، خشکسالی و گرانی 
نهاده هــای دامی، نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی فعال، کمبود نقدینگی 
و خرده مالکی در دولت های گذشــته در این استان موجب شد تا این 
شغل در زمره مشاغل سخت این روزهای رکود اقتصادی محسوب شود.

خوشــبختانه مسوولان استانی دولت سیزدهم در این مدت اقدامات 
ارزنده ای را برای توســعه کشاورزی این خطه انجام داده اند و علاوه بر 

مزدک جمشیدی    |     کشاورزی خراسان شمالی در سال های گذشته متاثر از خشکسالی در موقعیت راکدی قرار داشت تا اینکه گام های اساسی در دولت سیزدهم 
با تصویب سه هزار میلیارد تومان اعتبار به این بخش برداشته شد و به تازگی نیز با سنددار شدن اراضی و توسعه مرغداری ها جان تازه ای به این پیشران اقتصادی 

بخشیده است.  

محمد محمدزاده: طرح 
کاداستر گامی بزرگ در 

راستای توسعه کشاورزی، 
و با اجرای این طرح ضمن 

کاهش اختلافات ملکی 
تمامی اراضی کشاورزی 

سنددار می شوند.

تحولدرکشاورزیخراسانشمالی
ازسنددارشدناراضیتاافتتاح۲۶طرح

     پیش بینی تولید بیش از ۱۰ هزار تن گیلاس از 
باغات کرمانشاه

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشــاورزی استان کرمانشاه 
از پیش بینی تولید بیش از ۱۰هزار تــن گیلاس در این 

استان خبر داد. 
 فیض قربانی با بیان این خبر افزود: در اســتان کرمانشاه 
۸۱۰ هکتار از باغات استان به باغات گیلاس اختصاص دارد 
که عمده این باغات در شهرستان صحنه قرار دارد و سایر 
باغات گیلاس استان مربوط به شهرستان های کرمانشاه و 

هرسین می باشد.
 فیض قربانی عمده ارقام گیلاس استان را ارقام تک دانه 
مشهد، سیاه مشهد و صورتی لواسان معرفی کرد و افزود: 
در توســعه باغات گیلاس در اســتان از ارقام تجاری روز 
دنیا شامل ارقام استرلا و لاپینز نیز کشت شده که هنوز به 

ثمردهی اقتصادی نرسیده اند.
مدیر باغبانی سازمان جهاد کشــاورزی استان کرمانشاه 
با اشاره به اینکه برداشت گیلاس استان از اوایل خرداد از 
شهرستان صحنه آغاز شده تصریح کرد: پیش بینی می 
شــود امســال بیش از ۱۰هزار تن محصول از این باغات 

برداشت و روانه بازار شود.

  مدیرکل تامین اجتماعی اســتان گلستان در 
دیداربا سردار ملک شاهکویی فرمانده سپاه نینوا 

استان  اعلام کرد
مدیرکل تامین اجتماعی استان گلستان در دیدار با سردار 
ملک شاهکویی فرمانده سپاه نینوای استان طرح بخشودگی 
جرائم بیمه ای را فرصتی مغتنم برای کارفرمایان اعلام کرد.  
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -   به گزارش روابط 
عمومی اداره کل تامین اجتماعی ، شنبه بیستم خرداد ماه 
قربان زنگانه طی دیدار با فرمانده سپاه نینوای استان ضمن 
ارائه عملکرد اداره کل تامین اجتماعی گلستان اظهار داشت 
:  سازمان تامین اجتماعی در  جهت تحقق شعار سال مقام 
معظم رهبری اقدام به اجرای طرح بخشودگی جرائم بیمه 
ای نموده است . زنگانه توجه ویژه به قشر کارگر و آسیب 
پذیر جامعه را رسالت تامین اجتماعی عنوان کرد و افزود 
بیمه های کارگران ساختمانی ، قالیبافان ، کشاورزان و .. از 
جمله بیمه های شامل حمایت دولت محترم  در جهت توجه 
ویژه به گروه های هدف می باشد و در حال حاضر بیش از ۴۱ 
درصد جمعیت استان از حمایتهای درمانی و بیمه ای تامین 

اجتماعی برخوردارند .

  رها سازی زنبور »هابرو براکون« در ۱۵ هزار هکتار 
از مزارع کرمانشاه

 مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 
از رهاسازی زنبور هابرو براکون در سطح ۱۵ هزار هکتار از 

مزارع استان برای مقابله با آفات خبر داد. 
 کیومرث اکبری با بیان اینکه در سال زراعی جاری زنبور 
هابرو براکون را در ســطح ۱۵ هزار هکتار از اراضی استان 
رهاســازی کرده ایم، گفت: برای این منظور تاکنون ۱۵ 
میلیون زنبور هابرو براکون در استان تولید و در مزارع نخود 
استان رهاسازی شده است. وی با اشاره به ادامه دار بودن 
مبارزه با زنبور هابرو براکون در مزارع استان، گفت: برای 
رهاسازی زنبور در سطح حدود پنج هزار هکتار از اراضی 
گوجه فرنگی و ذرت هم برنامه ریزی کرده ایم، لذا امسال 
مبارزه با زنبور هابروبراکون در مزارع اســتان به ۲۰ هزار 

هکتار خواهد رسید. 
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 
با بیان اینکه این زنبــور مفید برای مقابله بــا آفات کرم 
پیله خوار نخود، کرم میوه گوجــه فرنگی)هلیوتیس( و 
کرم ذرت)ســزامیا( کاربرد دارد، افزود: استفاده از زنبور 
هابروبراکون در عین حال که هزینه کمتری نسبت به مبارزه 
شیمیایی دارد، از ورود سموم شیمیایی به داخل مزارع هم 

جلوگیری می کند.
اکبری در ادامه با تاکید بر اینکه باید کشاورزان را به سمت 
مبارزه بیولوژیک با آفات سوق دهیم، گفت: باید با فرهنگ 
سازی کشــاورزان را به مبارزه بیولوژیک با آفات ترغیب 
کنیم، چون در مبارزه بیولوژیک از هیچ سمی برای مبارزه 
با آفات استفاده نمی شود، لذا محصول تولیدی از سلامت 
بیشتری برخوردار است. وی یادآور شد: حذف سم از مزارع 
باعث می شود علاوه بر اینکه محیط زیست سالمی داشته 

باشیم، از منابع آب و خاک نیز بیشتر حفاظت شود.

  کرمانشاه سه شــهر و یک دهکده ملی صنایع 
دستی دارد

معــاون صنایع دســتی و هنرهــای ســنتی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمانشاه 
گفت: سه شهر و یک دهکده ملی صنایع دستی در استان 

وجود دارد. 
امین کوگانی، معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی اداره 
کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان 
کرمانشاه با تبریک روز جهانی صنایع دستی، اظهار کرد: 
استان کرمانشاه با بیش از ۲۵ هزار صنعتگر در ۶۵ رشته 
مصوب صنایع دســتی حضور فعالی در این صنعت دارد. 
وی به وجود سه شهر و یک دهکده ملی صنایع دستی در 
استان اشاره و بیان کرد: هرسین با عنوان شهر ملی گلیم، 
دالاهو شهری ملی تنبور، نودشه شهر ملی گیوه و روستای 
فش شهرستان کنگاور دهکده ملی سازه های سنتی است.

معــاون صنایع دســتی و هنرهــای ســنتی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمانشاه 
به اشــاره به ثبت ۱۴۳ مهر اصالت ملی و ۸ نشان یونسکو 
توسط هنرمندان استان، گفت: با توجه به دانش رشته های 
بدنی و محلی در جایگاه خوبی در کشور هستیم. وی عمده 
محصولات تولیدی صنایع دستی صادراتی استان را زیور 
آلات، گیوه، مصنوعات چرمی، ســازهای چوبی، گلیم، 
اجســام چوبی و مصنوعات میناکاری عنوان کرد و افزود: 
کلاس های آموزشی رشته صنایع دستی در سطح استان به 
صورت رایگان داریم که علاقمندان با مراجعه به این معاونت 

می توانند در دوره ها شرکت کنند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/03/22
شماره : 1420

 استاندار مازندران با اشاره به حضور میلیونی مسافران در ایام تابستان گفت که با برنامه ریزی های انجام شده اجازه هنجارشکنی فرهنگی و اخلاقی در این استان را نمی دهیم و با متخلفان براساس قانون برخورد می شود.
 سید محمود حسینی پور روز یکشنبه در حاشیه جلسه کارگروه حجاب و عفاف مازندران در گفت و گو با خبرنگاران افزود : مازندران همچون سالهای گذشته آماده میزبانی از مسافرانی است که تابستان امسال به 

مازندران می آیند و در این میان رعایت ارزشهای دینی و اسلامی مورد نظر است.
وی ادامه داد :  این استان همچون تابستان سالهای گذشته با اجرای طرح هایی همچون طرح سالمسازی شرایط برای حضور مسافران و میزبانی شایسته از آنها را فراهم می کند.

استاندار مازندران ارائه خدمات ویژه به مسافران را جزو برنامه های تابستان امسال فرمانداران و شهرداران شهرستان های ساحلی برشمرد.
وی با مخاطب قرار دادن هنجارشکنان فرهنگی اظهار داشت :  اجازه نمیدهیم در مازندران که عنوان دیار علویان است و ۱۰ هزارو ۴۰۰ شهید را برای حفظ ارزشهای اسلامی جان دادند، این افراد یکه تازی کنند.

به گفته حسینی پور، اینکه افرادی به صورت سازمان یافته دست به ناهنجاری اخلاقی و فرهنگی می زنند با این طیف برخورد می شود.

نگرانی از جذب نشدن اعتبارات وزارت نفت از محل مصوبات سفر ریاست جمهوری به خراسان شمالی

غربالگری بیماری های غیرواگیر در کشور باید تقویت شود

خانواده ها با دید مهارت آموزی برای اوقات فراغت دانش آموزان برنامه ریزی کنند

خراسان شمالی _خبرنگار آوای اقتصاد _اسدالله ابراهیمی - جذب اعتبارات مصوب 
سفر ریاست جمهوری به خراسان شمالی از محل بودجه مسئولیت های اجتماعی وزارت 

نفت یکی از دغدغه های استان است تا برگشت نخورد.
نگرانی از جذب نشدن اعتبارات وزارت نفت از محل مصوبات سفر ریاست جمهوری 

به خراسان شمالی
مدیرعامل شــرکت گاز خراسان شمالی در نشست خبری ، با بیان اینکه  یکی از 
موضوعات مهم این جلســه اعتبارات مربوط به بودجه مصوب سفر ریاست جمهوری 
به استان از محل وزارت نفت است ، اظهار داشت : حدود ۲۰۰ میلیارد تومان، اعتبار 
مصوبات سفر ریاست جمهوری به استان از محل مسئولیت های اجتماعی وزارت نفت 
اســت که نقد پذیری بالایی داشته و فرصت بسیار مناسبی برای بهره بردن دستگاه 

های متولی برای انجام پروژه ها به حساب می آید.
سید محمود هاشمی تاکید کرد : دستگاه های مختلفی از محل تامین اعتبار وزارت 
نفت سهم دارند که تنها ۱۰ میلیارد تومان از آن به شرکت گاز استان برای گاز کشی 
منازل مددجویان تحت حمایت کمیته امداد و بهزیســتی ارتباط دارد و ما به شدت 

پیگیر جذب آن هستیم.
وی تصریح کرد: از همان ابتدا پیگیر کمیته امداد و بهزیســتی اســتان بودیم تا 
مددجویانشــان را برای بهره مندی از گاز کشــی رایگان منازل، پای کار بیاورند که 
تاکنون ۳ میلیارد تومان از این بخش از اعتبار جذب شــده اما بخش بســیاری از آن 
باقی مانده و سرعت پیگیری این دستگاه ها برای همکاری و جذب آن باید بیشتر شود.

هاشمی گفت: سایر دستگاه های اداری و اجرایی استان سهم هایی بیشتر از شرکت 
گاز دارند که اطلاعی از میزان جذب اعتبار توســط آن ها وجود ندارد و این موضوع 

نگرانی را در ما ایجاد کرده است که برگشت نخورد.
وی خاطرنشان کرد: نگرانی ما این است که دومین سفر ریاست جمهوری به استان 
اتفاق بیفتد و هنوز اعتبارات این بخش در استان جذب نشده باشد. اگر اینگونه شود 
قطعاً تخصیص اعتبار جدید از محل مســئولیت های اجتماعی وزارت نفت به استان 
با محدودیت روبرو خواهد شــد که نتیجه آن بهره مندی کمتر مردم اســتان از این 

اعتبارات است.
وی ادامــه داد: این اعتبارات در قالب ۱۷ ردیف و ۱۹۸ میلیارد تومان به اســتان 
اختصاص یافته که نیازمند پیگیری مدیران سایر دستگاه های اجرایی استان است تا 

از محل سهم وزارت نفت پرداخت شود.

  اعتبارات بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه
مدیرعامل شرکت گاز خراسان شمالی همچنین به اعتبارات وزارت نفت از محل 
بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه اشاره کرد و گفت: ۲۷ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
اشــتغال زایی برای رسته های اولویت دار صنعت نفت کل کشور دیده شده است که 
هیچ استانی سهمیه مشخص ندارد و هر استانی که تلاش بیشتری داشته باشد، سهم 

بیشتری را جذب می کند.
هاشمی اظهار کرد: میزان اعتبار این بند در سال گذشته برای خراسان شمالی ۱۰ 
میلیارد تومان بود که جذب شد اما امسال که این سهمیه برداشته شده است می توانیم 

بیشتر از سال گذشته اعتبارات این محل را برای استان جذب کنیم.
وی ادامه داد: ۱۱ رســته اولویت دار صنعت نفت اعلام شــده است که ۶ مورد از 
آن مربوط به استان خراسان شمالی و استان های دارای شرایط مشابه با ما می شود.

این مقام مســئول گفت: نرخ ســود این تسهیلات ۹ الی ۱۳ درصد است که بین 
بانک های مختلف تقســیم شــده و می تواند در کشور بیش از ۱۲ هزار شغل ایجاد 
کند لذا هرچه در اســتان تلاش بیشتری برای جذب این تسهیلات و پای کار آمدن 
ســرمایه گذاران و متقاضیان داشــته باشیم می توانیم اشــتغال بیشتری را با جذب 

اعتبارات بیشتر ایجاد کنیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه با بیان اینکه در کشور در زمینه غربالگری 
نسبت به کشورهای پیشرفته ضعیف هستیم بر تقویت این بخش تاکید کرد و گفت: 

با غربالگری می توان از ابتلای افراد به به بیماری پیشگیری کنیم. 
قباد محمدی در دومین نشســت هم اندیشی روسای سازمان های نظام پزشکی 
کشــور در هتل پارسیان کرمانشــاه، افزود: غربالگری در پیشگیری از ابتلای افراد به 
سرطان و بیماری های غیرواگیر موثر است و از این رو باید غربالگری را جدی بگیریم 
و آن را تقویت نماییم. وی با بیان اینکه افراد زیادی به بیماری هایی نظیر فشار خون 
و دیابت مبتلا هستند و از بیماری خود آگاه نیستند، گفت: باید این گونه بیماران به 

سرعت شناسایی و درمان شوند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در ادامه سخنانش بر اجرای جامع و کامل 
طرح نظام پزشــک خانواده تاکید کرد و از مجلس شــورای اسلامی و دولت خواست 

اعتبارات اجرای این طرح را اختصاص دهند.
محمدی افزود: اجرای طرح نظام پزشک خانواده باعث می شود تا در ارائه خدمات 
سلامت به سطح استاندارد برسیم. وی در بخش دیگری از سخنانش جامعه پزشکی 
را پرافتخار و مورد احترام مردم دانست و گفت: افتخارات این جامعه باعث روی آوری 

بسیاری از مردم به سمت تحصیل در رشته های علوم پزشکی شده است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی کرمانشاه، سیستم ادغام شده آموزشی و بهداشتی 
درمانی کشــور را منجر به کسب افتخارات فراوان در سالهای بعد از انقلاب دانست و 
گفت: این سیستم به خوبی در کشور جواب داده و در سالهای اخیر پزشکان و محققان 
بسیار خوبی را در کشور تربیت کرده ایم.محمدی بر احصای تهدیدات در حوزه سلامت 
نیز تاکید کرد و گفت: اینکه دانش آموزان بسیاری تمایل به تحصیل در رشته تجربی 
و ســپس حوزه پزشکی دارند تهدیدی است که باید برای آن چاره ای اندیشید. وی 

عدم تمایل پزشــکان عمومی به تحصیل در برخی از رشته های تخصصی را از دیگر 
تهدیدات دانست و تصریح کرد: در رشته هایی از جمله بیهوشی و جراحی قلب مشکل 
جدی داریم چون در سال های اخیر تمایلی برای تحصیل در این رشته ها وجود ندارد. 
وی مســئول همچنین افزایش رشته های پزشکی بدون توجه به کیفیت آموزشی را 
از دیگر تهدیدات دانست و افزود: این افزایش ظرفیت نباید منجر کیفیت آموزشی را 
تحت تاثیر قرار دهد. وی به موضوع زیرمیزی و دریافتی های اضافی در حوزه درمان 
نیز اشاره کرد و با تاکید بر رعایت مسائل اخلاقی در حوزه درمان، تصریح کرد: البته 
تعرفه های پزشــکی بســیار پایین و در حد شان و زحمات جامعه پزشکی نیست اما 
نباید دلیلی برای کار خلاف اخلاق باشد.این نشست روسای سازمان سازمان های نظام 
پزشکی کشور، نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی، استاندار کرمانشاه و جمعی از 

مسوولان استانی حضور دارند.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان کرمانشاه از خانواده ها خواست با دید مهارت 
آموزی برای اوقات فراغت فرزندانشان برنامه ریزی کنند. 

عزیز نوری با اشــاره به آمادگی فنی و حرفه ای اســتان برای برگزاری دوره های 
غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان با رویکرد مهارت آموزی، گفت: اگرچه همواره 
پذیرای دانش آموزان برای ارائه آموزش های مهارتی در مجموعه فنی وحرفه ای استان 
هســتیم، اما در فصل تابســتان با توجه به اینکه دانش آموزان اوقات فراغت بیشتری 
دارنــد، برنامه های ویژه ای را تــدارک دیده ایم. وی با بیان اینکه برنامه های مرتبط با 
غنی ســازی اوقات فراغت باید با هدف ارتقاء دانش مهارتی و اجتماعی دانش آموزان 

تدوین شود، عنوان کرد: اگر برنامه های غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان هدفدار 
باشد، دانش آموزان با مهارت های لازمه در زندگی فردی و اجتماعی آشنایی پیدا کرده 
و آماده بهتر زندگی کردن می شوند.مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان کرمانشاه با 
بیان اینکه آموزش های فنی و حرفه ای با هدف کشف و پرورش استعدادهای مهارتی و 
نهادینه کردن فرهنگ مهارت آموزی برای دانش آموزان برگزار می شود، گفت: انتظار 
داریم خانواده ها در تدارک برنامه های غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان حتما فاکتور 
مهارت آموزی را در اولویت قرار دهند.نوری تاکید کرد: دانش آموزان می توانند در اوقات 
فراغت تابستان با گذراندن دوره های مهارت آموزی صاحب یک مهارت تخصصی قبل 

از ورود به دانشــگاه شــوند. وی با بیان اینکه دانش آموزان ۱۵ سال به بالا می توانند 
بــرای دریافت آموزش هــای مهارتی در مراکز فنی و حرفه ای ثبت نام کنند، گفت: 
استان کرمانشاه ۱۹ مرکز دولتی فنی و حرفه ای و حدود ۳۳۰ آموزشگاه آزاد بخش 
خصوصی دارد.نوری با بیان اینکه ســال گذشته بیش از ۱۷ هزار دانش آموز در دوره 
های مهارتی مراکز دولتی و تقریبا معادل همین تعداد هم در آموزشگاه های آزاد بخش 
خصوصی شرکت کردند، گفت: بیشترین دوره های آموزشی برای دانش آموزان را در 
فصل تابستان برگزار کرده ایم. وی پیش بینی کرد: امسال میزان آموزش مهارتی دانش 
آموزان در مراکز دولتی و خصوصی فنی و حرفه ای استان از سال گذشته بیشتر شود.

اختصاص ســه هزار میلیارد تومان اعتبار ســفر رییس جمهور به این بخش، 
ســنددار شدن اراضی، صدور پروانه برای ۴۱۰ هزار قطعه جوجه و افتتاح ۲۶ 

طرح کشاورزی از دیگر اقدامات دولت در این استان است.

  خراسان شمالی در تکاپوی خرید دانه های طلایی گندم
افزون بر ۷۴ هزار هکتار زمین کشاورزی خراسان شمالی رفع تداخل شد

۲۳ درصد اراضی کشاورزی خراسان شمالی سنددار شد
۴۷۵ هزار هکتار از اراضی کشاورزی خراسان شمالی عکسبرداری هوایی شد
تحول در کشاورزی خراسان شمالی؛ از سنددار شدن اراضی تا افتتاح ۲۶ طرح

  سنددار شدن ۳۲ درصد اراضی
حدود ۴۴ درصد از جمعیت یک میلیون نفری خراسان شــمالی در بخش 
کشــاورزی فعالیت می کنند ولی این جمعیت از تداخلات ناشــی از سنددار 
نبودن اراضی رنج می برند که مسوولان دولت سیزدهم در استان سعی دارند تا 
سنددار کردن زمین های کشاورزی را از ۳۲ درصد کنونی در پایان شهریورماه 

جاری به ۷۰ درصد برسانند.
این موضوع در خراســان شمالی از اهمیت ویژه ای برخوردار است چرا که 
اقتصاد این استان بر محوریت کشاورزی بنا نهاده شده و کشاورزی نقش مهمی 
در اشتغال و توسعه استان ایفا می کند، بنابراین از سنددار نبودن اراضی بعنوان 

معضلی که معیشت مردم منطقه را به خطر می اندازد، یاد می شود.
رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی در این خصوص گفت: ۳۹۳ 
هزار هکتار اراضی کشــاورزی در این استان وجود دارد که تاکنون ۱۲۵ هزار 

هکتار معادل ۳۲ درصد با اجرای طرح کاداستر سنددار شد.
محمد محمدزاده با بیان اینکه اجرای طرح کاداستر گامی بزرگ در راستای 
توسعه کشاورزی، سنددار شدن زمین کشاورزان و تامین امنیت غذایی است 
خاطرنشان کرد: با اجرای این طرح ضمن کاهش اختلافات ملکی تمامی اراضی 

کشاورزی سنددار می شوند.
وی بــا بیان اینکه در طرح کاداســتر تداخلات اراضی نیز کاهش می یابد 
افزود: دسترســی آسان به اطلاعات مالکیت همه مالکان از دیگر فواید اجرای 
این طرح به شمار می رود که از این طریق می توان به سهولت دریافت که این 
ملک متعلق به چه کسی است.رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی 
اضافه کرد: موضوع رفع تداخلات اراضی ملی و مستثنیات در پلاک های ثبتی 
بیشــترین تنش ها را در استان دارد و با تهیه نقشه کاداستر کمک موثری به 
این موضوع می کند.وی یادآور شــد: کل پلاک های مشمول رفع تداخلات در 
این استان هزار و ۴۰۸ پلاک است که تاکنون یکهزار و پنج پلاک رفع تداخل 
شده است و تلاش می کنیم تا مابقی را نیز به زودی تعیین تکلیف تا برای این 
اراضی ســند صادر شود.از آنجایی که استان همواره در سالیان اخیر در تامین 
جوجه یکروزه واحد های مرغداری خود با مشــکل مواجه بوده است با اعطای 
مجوز مرغ مادر گوشــتی به این زنجیره گام های اولیه در این راستا برداشته 
شده است به نحوی که در حال حاضر با پیگیری های سازمان جهاد استان و 
همراهی و مســاعدت دستگاه های مربوطه فاز یک پرورش مرغ مادر گوشتی 
این زنجیره با ظرفیت ۲۳ هزار قطعه در شهرستان شیروان با حضور وزیر وقت 

جهاد کشاورزی به بهره برداری رسید و در مرحله تولید است.

رئیس راه وشهرسازی دشتستان خبر داد:

رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه:

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای کرمانشاه:
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صنعت پتروشیمی پرچمدار 
رشد تولید است

 طرح فروش اعتباری محصولات پتروشیمی، ابتکاری است که از سوی شرکت ملی صنایع پتروشیمی اجرا و سبب شد تأمین مالی اعتباری مواد اولیه صنایع پایین دست از ماهانه ۱۰۰ میلیارد 
تومان به ۴۵۰۰ میلیارد تومان افزایش یابد.

به گزارش از وزارت نفت، سیدامیرحسین مدنی، نماینده معاون اول رئیس جمهوری در نهضت احیای واحدهای اقتصادی درباره فروش اعتباری پتروشیمی ها اظهار کرد: تأمین مواد اولیه از طریق 
تأمین مالی اعتباری سبب احیای چند کارخانه و شتاب دهی در رشد تولید و اشتغال آفرینی شده است.

وی افزود: در روش تأمین مالی مواد اولیه از طریق خط اعتباری پیش از این می توانستیم ۱۰۰ میلیارد تومان در ماه، تأمین مواد اولیه به صورت اعتباری را محقق کنیم. اما با همکاری شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی و برگزاری تورهای احیا توانستیم رکورد تأمین مالی اعتباری را بشکنیم و فقط در اردیبهشت ماه امسال مبلغ ۵۴۰۰ میلیارد تومان برای تأمین مواد اولیه اعتبار تخصیص یافت.

نماینده معاون اول رئیس جمهوری در نهضت احیای واحدهای اقتصادی اظهار کرد: سال ۱۴۰۱ در مجموع مبلغ ۱۸ هزار میلیارد تومان تأمین مالی اعتباری در حوزه پتروشیمی انجام شده است.

الهام صالح      |     سفیر جمهوی اسلامی ایران در روسیه به عدم شناخت روس ها به توانمندی ایران در حوزه پتروشیمی اشاره کرد و گفت: 
هم اکنون چشم آنها به توانمندی ایران باز شده و فرصت مطلوبی برای توسعه همکاری ها به وجود آمده است.

صنعت پتروشیمی ایران در دنیا شناخته  شده است

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/03/22
شماره : 1420

نقش نیروگاه رامین اهواز در گذر از پیک مصرف برق خوزستان مهم و  حیاتی است

سال گذشته ۷۶ هزار نفر اظهار نامه مالیاتی دادند 

استاندار خوزستان با اشاره به نقش حیاتی و مهم نیروگاه رامین اهواز در تامین برق 
مورد نیاز مردم و صنایع خوزستان بر تسریع و اتمام پروژه احداث نیروگاه شهدای ویس 
تاکید نمود. در این بازدید که با حضور دکتر حسینی محراب استاندار خوزستان به همراه 
تعدادی از معاونین و مسئولان استانی برگزار شد آخرین اقدامات و وضعیت واحد های تولید 
برق نیروگاه رامین مورد بررسی قرار گرفت .استاندار خوزستان ضمن تقدیر از تلاش های 
مجموعه نیروگاه جهت تولید انرژی برق مردم و صنایع استان، تجربه و تخصص کارکنان 
نیروگاه رامین را ســرمایه ای ارزشمند در صنعت برق کشور برشمرد و اظهار امیدواری 
نمود با تکیه بر همین پتانسیل شاهد رفع محدودیت های تولید و بازسازی و نوسازی 
تجهیزات نیروگاهی و ارتقاء سطح تولید برق در نیروگاه رامین باشیم.وی نقش نیروگاه 
رامین در تولید و پایداری انرژی برق و گذر از پیک مصرف برق در تابستان سال جاری 
را مهم و حیاتی دانست و بر اهتمام خود و کلیه مدیران وزارت نیرو و مسئولان استان در 
جهت  رفع محدودیت ها و موانع تولید این نیروگاه تاکید نمود.حسینی محراب همچنین  
پیگیری جدی و تسریع در اتمام پروژه احداث نیروگاه شهدای ویس از وزارت نیرو را یکی 
از مهمترین برنامه های کاری خود دانست و اظهار داشت: با احداث این نیروگاه شاهد 
پایداری شبکه برق خوزستان و اشتغالزایی مطلوبی در شهرستان باوی خواهیم بود.استاندار 
خوزستان اظهار داشت: تولید انرژی برق دارای سختی ها، چالش ها و هزینه های هنگفتی 
است واز  مردم شریف استان خوزستان می خواهیم با صرفه جویی در مصرف این انرژی 

تلاشگران صنعت برق را در جهت تأمین این انرژی یاری داده تا شاهد تابستانی توام با 
آسایش برای مردم و پویایی صنایع استان باشیم .در ادامه این بازدید مهندس محسن 
حافظی مدیرعامل نیروگاه رامین به تشریح اقدامات فنی و عملیاتی این نیروگاه جهت 
پایداری انرژی برق پرداخت. وی اجرای تعمیرات اساسی واحد ۳۱۵ مگاواتی شماره ۵، 
تعمیرات میان دوره ای واحد های ۱. ۲. ۳. ۴ و ۶ ، تعمیرات و بازسازی استارت بویلر فاز 
۱ و ۲ و همچنین تعمیرات و بازسازی برج های خنک کن را از مهمترین اقدامات این 

نیروگاه جهت رفع محدودیت و تولید پایدار برق در تابســتان و پیک مصرف برق سال 
جاری عنوان نمود.

حافظی اظهار داشت: هم اکنون ۵ واحد از ۶ واحد این نیروگاه در مدار تولید برق قرار 
دارند و انشاءالله تا پایان ماه جاری با راه اندازی یک واحد باقیمانده باحداکثر توان موجود 

و با هر ۶ واحد تولیدی در خدمت مردم و صنایع استان  خواهیم بود.
مدیرعامل نیروگاه رامین با اشاره به قدمت بالای واحدهای تولیدی این نیروگاه طی۴۳ 
سال فعالیت مستمر، عدم اجرای طرح های بهینه سازی و مدرنیزاسیون ، عدم تامین به 
موقع قطعات و تجهیزات نیروگاهی به دلیل تحریم های اقتصادی و هزینه بالای تامین آنها 
و همچنین افت کیفی و کمی آب رودخانه کارون که منجر به رسوب گذاری و فرسودگی 
شدید قطعات و تجهیزات و تحمیل هزینه های هنگفت خرید مواد شیمیایی این نیروگاه 
شده است را مهم ترین چالش های  نیروگاه رامین به منظور تولید پایدار انرژی برق دانست.

حافظی در ادامه همکاری و حمایت جدی مســئولان اســتان خوزســتان بمنظور 
رفع چالشــهای این نیروگاه را خواستار شد و گفت: تلاشگران نیروگاه رامین با تعهد و 
مسئولیت پذیری و با وجود این مشکلات و چالش ها همواره در جهت به حداقل رساندن 
اثرات این محدودیت ها گام برداشته و با تکیه بر تجربه و تخصص خود در جهت تامین 
پایدار این انرژی حیاتی تلاش خواهند نمود تا بتوانیم خدمت رســانی شایسته ای برای 

مردم استان در تابستان  پیش رو باشیم.

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مدیرکل مالیاتی استان یزد گفت :  سال گذشته 
۷۶ هزار نفر در استان یزد اظهار نامه مالیاتی دادند و امسال پیش بینی می شود که حداقل 

۸۰ هزار نفر اظهارنامه خود را در سامانه ثبت کنند 
» رضا نجف زاده « در اولین نشست خبری خود در جمع اصحاب رسانه استان با بیان 
اینکه مالیات یکی از ابزارهای سیاست پولی و مالی است که دولت می تواند با این سیاست 
به اقتصاد سمت و سو دهد و سازمان امور مالیاتی کشور به سمتی حرکت می کند که 
فعالیت های تولیدی و مولد جذابیت پیدا کند افزود: در کشورهایی که به صورت کامل 
متکی به درآمدهای مالیاتی هستند، سهم بسیار زیادی از مالیاتشان به مالیات بر عایدی 
سرمایه و فعالیت های غیرمولد است؛ با این وجود سیستم اقتصادی ما در گذشته به حدی 
شفافیت نداشته که بتوانیم در حوزه مالیاتی عملکرد کاملی داشته باشیم و الان سعی 
داریم که این موضوع را انجام دهیم.وی با بیان اینکه تاکنون بیش از 9 هزار اظهارنامه 
مالیاتی ثبت شده است افزود : اشخاص حقیقی مکلفند تا پایان خرداد اظهارنامه خود را 
به صورت الکترونیکی ارائه کنند . نجف زاده در ادامه گفت : سال گذشته ۲۰۰ میلیارد 
تومان مالیات ابرازی بوده که پس از آن بررسی خواهد شد و معمولا مالیات ابرازی به 
صورت ۱۰۰ درصد وصول می شود.مدیرکل مالیاتی استان در بخش دیگری از سخنان 
خود تصریح داشــت : مبارزه با فرار مالیاتی و عدالت در حوزه مالیات ســتانی از جمله 

مواردی است که در حوزه دریافت مالیات مورد توجه است و به این وسیله افرادی که 
درآمد کمتری دارند مالیات کمتری هم پرداخت خواهند کرد.این مقام مسئول با بیان 
اینکه صاحبان مشــاغل که مجموع فروش کالا و خدمات آنها در سال ۱۴۰۱ حداکثر 
۱۰۰ برابر معافیت موضوع ماده )۸۴( قانون مالیاتهای مستقیم به عبارتی ۶۷ میلیارد و 
۲۰۰ میلیون ریال است می توانند از مزایای تکمیل فرم تبصره ۱۰۰ ق.م.م استفاده نمایند 

گفت: مودی پس از مراجعه به درگاه خدمات ملی سازمان امور مالیاتی در صورتی که 
مالیات تعیین شده در اجرای تبصره ماده ۱۰۰ مورد پذیرش آن بوده اقدام به ثبت آن 
می کند و در غیر این صورت تا پایان خرداد فرصت دارد نسبت به ارائه اظهارنامه مالیاتی 
عملکرد سال ۱۴۰۱ اقدام نماید.نجف زاده با اشاره به اینکه کل سهم مالیات در بودجه 
در چند دهه گذشته ۶ درصد بوده و الان این رقم به بالای ۵۰ درصد رسیده و توانستیم 
خودمان را در کشور از فروش منابع به درآمدهای پایداری از جمله مالیات برسانیم از 
توزیع دو هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان عوارض در میان شهرداری ها و دهیاری های استان 
خبر داد.مدیرکل مالیاتی استان یزد عنوان کرد: بر اساس اختیاراتی که در تبصره ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم به سازمان امور مالیاتی واگذار شده، سازمان می تواند 
مالیات مقطوع را برای برخی از صاحبان مشاغل، تعیین نماید.وی  با اشاره به اینکه 9۲ 
درصد کل اظهارنامه های ثبت استان یزد شامل فرم تبصره ۱۰۰ شده است خاطرنشان 
کرد: مزیتی که این حالت دارد آن است که بدون رسیدگی انجام می شود و فرآیند تعیین 
مالیات هم با هزینه کمتری وصول می شود و هم برای مودیان و هم برای امور مالیاتی 
هزینه و زمان کمتری صرف می شــود.نجف زاده یکی از جلوه های تکریم  ارباب رجوع 
پاسخ به مودیان و آموزش های لازم در حوزه انجام تکالیف قانونی دانست و تاکید نمود 

تکریم مودیان یکی از اولویت های اصلی سازمان مالیاتی است .

  ۲۷ کودک در استان کرمانشاه به خانواده های 
متقاضی فرزند سپرده شدند

  مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه گفت: ۲۷ 
کودک بی سرپرست و بدسرپرست واجد شرایط از 
ابتدای سال جاری تاکنون به خانواده های متقاضی 
فرزندخوانده سپرده شدند. بهزاد شهبازی اظهار کرد: 
این تعداد کودک از طریق کمیته فرزندخواندگی و 
پــس از طی مراحل قانونی این ســازمان و با حکم 
قضایی به خانواده های متقاضی فرزندخوانده سپرده 
شــده اند. وی با بیان اینکه ســازمان بهزیستی به 
دنبال آن اســت که هرچه ســریعتر کودکان بی 
سرپرست را وارد کانون خانواده ها کند افزود: روند 
فرزندخواندگی در سال های اخیر از سوی خانواده ها با 
استقبال مواجه شده است به طوری که شمار زیادی 
متقاضی فرزندخوانده از بهزیستی هستند.مدیرکل 
بهزیستی استان کرمانشاه، داشتن سلامت زوجین 
و افرادی که در نوبت فرزندخواندگی هســتند را از 
شروط اصلی برای فرزند خواندگی دانست و گفت: 
متقاضیان فرزندخواندگی باید دارای شرایط مختلفی 
باشند که یکی از این موضوعات بحث سلامت افراد ، 
زوج هایی که درمان ناباروری انجام داده و به نتیجه 
نرســیده اند، بانوان مجرد و خانواده های که دارای 
فرزند بوده و متقاضی فرزند دیگری هستند در اولویت 
قرار دارند.شهبازی با بیان اینکه از سال ۱۳99 تاکنون 
درخواست های زوجین برای فرزندپذیری به صورت 
سامانه ای بررسی و اعلام نتیجه می شود، افزود: در 
حال حاضر ۴۶۲ خانواده با تشکیل پرونده در سامانه 
فرزند خواندگی در انتظار و نوبت فرزندپذیری هستند.

مدیرکل بهزیستی اســتان کرمانشاه در خصوص 
نحوه ثبت نام بــرای فرزندخواندگی گفت: ثبت نام 
برای سرپرســتی از یک یا چند کودک یا نوجوان 
بی سرپرست یا بدسرپرست به صورت حضوری و یا 
اینترنتی انجام می شود به این صورت که متقاضیان 
مدارک مورد نیاز شامل کپی شناسنامه و کارت ملی، 
سندازدواج، سند ملک یا املاک، مدارک ناباروری یا 
نامه متخصص زنان و گواهی اشــتغال و تحصیل را 

در سامانه adoption.behzisti.net بارگذاری کنند.
۷ مرکز نگهداری کودکان بی سرپرست در 

استان کرمانشاه وجود دارد
شــهبازی گفت: هفت مرکز در این استان 9۰ 
کودک و نوجوان بی سرپرست و بد سرپرست را که 
رهاشــده و یا والدین خود را از دست می هند و یا 
والدین آنها جزو افراد آسیب هستند نگهداری می 
کنــد که این مراکز همگی به صورت محرمانه بوده 
و فاقد هرگونه تابلو و با مشارکت بهزیستی و کمک 
های خیران اداره می شوند. وی افزود: این کودکان از 
شیرخوارگی تا سن سه سالگی و از سه تا ۶ سالگی در 
مراکزی نگهداری می شوند و سپس از سن ۶ تا ۱۲ 
سالگی و از ۱۲ تا ۱۸ سالگی نیز در مراکز دخترانه و 
پسرانه و به صورت مجزار از آنان نگهداری می شود 

تا پس از این سن بتدریج وارد جامعه شوند.
شهبازی تاکید کرد: از سن ۱۵ سالگی به بعد به 
این کودکان آموزش های لازم برای ورود به دنیای 
جدید داده می شود و در کنار آن نیز آموزش های 

حرفه آموزی را آنها فرا می گیرند.
ارایه خدمات به بیش از ۶ هزار زن سرپرست 

خانوار
مدیرکل بهزیستی اســتان در بخش دیگری از 
ســخنان خود با اشــاره به وجود دفتری با عنوان 
دفتر توانمندســازی زنان در بهزیســتی نیز اظهار 
کرد: این دفتر برروی توانمندسازی زنان سرپرست 
خانوار و زنانی که در معرض آسیب هستند فعالیت 
کرده و خدمات مختلفی از جمله در حوزه آموزش 
و توانمندســازی، پرداخت مستمری و تسهیلات 
اشتغال به آنها ارایه می کند. وی یادآور شد: هم اینک 
بهزیستی در استان به ۶ هزار و ۱۶۴ زن سرپرست 

خانوار خدمات ارایه می دهد.

مدیر کل مالیاتی استان یزد خبر داد

استاندار خوزستان؛

به گزارش از وزارت نفت، کاظم جلالی درباره سیزدهمین نمایشگاه بین المللی روس پلاست با اشاره 
به افزایش حجم تجارت ایران و روســیه در یک  سال گذشته، اظهار داشت: سبد کالاهای صادراتی 
ایران به کشور روسیه متنوع تر شده است، در حالی  که تا سال گذشته صرفاً صادرات کالاهای باغی 
و کشاورزی به روسیه داشتیم، اما اکنون همکاری ها و تعامل های تجاری در حوزه های مختلف به ویژه 
پتروشیمی و فناوری که شامل همکاری در حوزه خدمات فنی مهندسی و صادرات فناوری ایران به 
روسیه می شود، برقرار شده است.وی از همکاری در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی و سایر حوزه ها 
یاد کرد و افزود: روسیه بازار بزرگی دارد که کار بسیاری را می طلبد و از طرفی ایران نیز افزون بر بازار 
بزرگ برای کالاهای روسی، تنوع تولید محصولات و تجهیزات را دارد که همه این ها ظرفیت بالقوه ای 
برای همکاری دو کشور فراهم می آورد و البته موانعی پیش روی این همکاری است که به مرور برطرف 
می شود.سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه با بیان اینکه حضور ایران در سیزدهمین نمایشگاه 
پتروشیمی روسیه دومین حضور پر رنگ کشور در این رویداد به شمار می رود، ادامه داد: این حضور 
نمایش قدرت صنعت پتروشــیمی ایران در روسیه است.جلالی گفت: صنعت پتروشیمی ایران پس 
از انقلاب رشــد بسیار خوبی داشــته و دارای ظرفیت تولید سالانه بالای 9۰ میلیون تن است و در 
دنیا بسیار شناخته شده است و در موضوع صادرات گاهی نمی توانیم پاسخگوی نیاز مشتریان بسیار 
باشیم.وی حضور ایران در نمایشگاه روس پلاست را فرصتی مغتنم برشمرد و تصریح کرد: حضور در 
نمایشگاه چند وجه برای صنعت پتروشیمی ایران دارد. اول توسعه بازار و مشتریان در کشور روسیه 
و دوم اینکه بتوانیم ســرمایه گذاری های مشترک با کشورهای حاضر در نمایشگاه داشته باشیم که 
مسئولان در حال کار روی این موضوع هستند.سفیر ایران در روسیه بیان کرد: بحث سوم توانمندی 
شــگفتی آور ایران در حوزه پتروشیمی است که بســیاری از روس ها این حوزه را مانند بسیاری از 
حوزه ها نمی شناختند، بنابراین همکاری در این زمینه وجود نداشت. هم اکنون به دلیل مسائل تحریم  
چشم های آن ها به توانمندی ایران باز شده و فرصت مطلوبی برای همکاری به وجود آمده است.جلالی 
ادامه داد: شرکت های بسیاری نیز در این نمایشگاه حضور یافتند و خبر دارم که قراردادهای بسیار 
خوبی منعقد شده است که امیدواریم نتایج خوبی نیز داشته باشد.وی اظهار کرد: باید از چند منظر 
قدردان پتروشیمی کشور باشیم. یکی به دلیل توانمند کردن خودشان که امروز پتروشیمی ایران در 
دنیا می درخشد، دوم اعتماد به دولت و حضور پر رنگ در این نمایشگاه. شرکت های پتروشیمی گام 
بسیار بلندی برداشتند و به رغم بازار بزرگی که در دنیا داشتند، باز هم برای توسعه بازار در روسیه 
اقدام کردند.ســفیر ایران در روسیه در تشریح نقشه دولت در توسعه همکاری ها گفت: تلاش داریم 
موانع این همکاری را از پیش روی شرکت ها برداریم. البته موانع از سال های گذشته وجود دارد که 
گاهی به راحتی قابل حل نیست؛ برای مثال وقتی از ترانزیت حرف می زنیم یعنی باید توسعه ریلی 

داشته باشیم، وقتی از لجستیک حرف می زنیم، یعنی باید سمت ساخت کشتی در خزر برویم. 
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مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری کرمانشاه گفت: یک میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار از منابع طبیعی کرمانشاه سنددار شدند.
انشاله کولانی اظهار کرد: برای حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار از منابع طبیعی استان کرمانشاه سند تک برگی صادر شده که با همکاری و همیاری مردم کرمانشاه ۱۰۰ درصد مراتع 
ممیزی شده و همه دارای صدور پروانه بهره برداری به نام دامداران ذیحق است. وی افزود: طرح های مرتع داری را برای مردم در حال اجرا قرار داده ایم، دام مازاد را در مراتع بر اساس تیپ 
بندی و بر اساس ممیزی در استان در دست اقدام داریم.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری کرمانشاه تصریح کرد: یکی از برنامه های اصولی و مدرن اداره کل منابع طبیعی و آبخیز داری استان 

طرح های مرتع داری است و این مراتع به خود عشایر و دامداران روستایی واگذار می شود تا برای حفاظت، احیا، اصلاح اقتصادی نمودن این مناطق مؤثر است.
کولانی گفت: استان کرمانشاه حدود یک میلیون و ۶۳۰ هزار هکتار عرصه منابع طبیعی دارد، که از این میزان ۵۲۷ هزار هکتار جنگل و حدود ۱ میلیون و ۱۲۷ هزار هکتار مرتع تشکیل 

شده است.

یک میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار 
از منابع طبیعی کرمانشاه 

سنددار شدند

در حال حاضر تعداد 
هنرمندان صنایع 

دستی دارای پروانه 
تولید از اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی 

و گردشگری مازندران ۱۲ 
هزار نفر است که از این 

تعداد حدود هشت هزار 
نفر فعال و در این عرصه 

فعالیت می کنند و مابقی 
افراد صنایع دستی به 

عنوان شغل ثانویه آنها 
محسوب می شود.

در حالی صنایع دستی 
مازندران از این ظرفیت 

خوب و مستعد تولید 
برخوردار است که 

آنچنان باید و شاید در 
زمینه صادرات به حق 

مطلب نرسیده است 
که بخشی از آن به کم 

و کاستی هایی در 
بازاریابی بر می گردد.

 صنایع دستی مازندران سودآور اما 
غریب و مهجور

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |    مازندران پارسال محصولات صنایع دستی خود به ارزش تقریبی بیش از ۷۰۰ هزار دلار به خارج 
از کشور صادر کرد، فرصتی که با عملیاتی کردن راهبرد بازاریابی تخصصی، رونق صادرات و خرید و فروش صنایع 

دستی استان را می تواند دوچندان کند.

  هزینه درمان بیماران صعب العلاج در مراکز 
دولتی کرمانشاه رایگان است

مدیرکل بیمه ســلامت اســتان کرمانشاه 
گفــت: نام بیمــاران صعب العــلاج در تمامی 
مراکــز طرف قرارداد بیمه ســلامت به عنوان 
 فرد نشــان دار مشــخص و هزینه ها در مراکز 
دولتــی از آن هــا دریافــت نخواهــد شــد، 
 چنانچــه خــلاف این امــر بود درخواســت

 داریم به ســامانه ۱۶۶۶ اطلاع رسانی کنند تا 
بررسی شود.

رضا تحویلیان، مدیرکل بیمه سلامت استان 
کرمانشاه  درخصوص نشان دار شدن بیماران، 
اظهار کرد: موضوع نشــان دار شدن مربوط به 
بیماران صعب العلاج اســت که براساس مصوبه 
دولــت در نیمه دوم ســال گذشــته صندوق 
بیمــاران خــاص و صعب العلاج در راســتای 
پرداخت هزینه درمان بیماران راه اندازی شد و 
 تعداد بیماری ها نیز از ۵بیماری به ۱۰۷بیماری

 ارتقا پیدا کرد.
 وی ادامه داد: طی ۶ماه دوم ســال گذشته 
بــه دلیل بی اطلاعــی بیماران، اســناد هزینه 
پرداختــی درمــان را به بیمه ســلامت ارائه 
می دادند و هزینه به حســاب پرداخت کننده 
وجه، واریز می شــد، ولی در سال جدید تلاش 
شــد برای حفظ کرامت بیماران، صرفه جویی 
در وقت و عــدم پرداخت از جیب بیماران این 
 هزینه ها مستقیما به حساب طرف قرارداد واریز

 شــود و بیمــاران رایگان خدمــات درمانی را 
دریافت کنند.

مدیرکل بیمه ســلامت اســتان کرمانشاه 
ایــن  تحقــق  بــرای  کــرد:  خاطرنشــان 
امــر، بیمــاران با تأییــد بیماری قبــل از هر 
اقدامــی در ســامانه های بیمه ســلامت خود 
 را نشــان دار کنند و اســم خود را در لیســت

 بیماران صعب العلاج ثبت کنند. 
وی خاطرنشــان کرد: تمامــی مراکز طرف 
قرارداد بیمه ســلامت از جمله بیمارستان ها، 
داروخانه هــا، مطب هــا، رادیولوژی ها و مراکز 
تشــخیصی مختلف؛ اســم این بیمــاران به 
عنوان فــرد نشــان دار مشــخص و هزینه ها 
در مراکــز دولتــی از آن ها دریافــت نخواهد 
 شــد و چنانچه خــلاف این امر اتفــاق افتاد

 درخواست داریم به سامانه ۱۶۶۶ اطلاع رسانی 
کنند تا بررسی شود.

 واحد شــماره ۲ بخار نیروگاه شهید 
برق  به شبکه سراسری  کرمان  سلیمانی 

بازگشت
 معــاون تعمیــرات و نگهداری شــرکت 
مدیریت تولید شــرکت برق منطقه ای کرمان 
گفــت: با بازگشــت واحــد شــماره ۲ بخار 
نیروگاه شــهید ســلیمانی کرمان به شــبکه 
 سراسری، تمام واحدهای این نیروگاه در مدار

 تولید قرار گرفتند.
 افشــین عبداللهیان روز یکشنبه در جمع 
خبرنگاران افزود: واحد شماره ۲ بخار نیروگاه که با 
توان اسمی ۱۶۰ مگاوات به منظور انجام تعمیرات 
 اساسی ژنراتور و کسب آمادگی تولید برق پایدار

 در پیک)اوج( تابســتان از مــدار تولید خارج 
شــده بود پس از انجام فعالیت های پیش بینی 
شده تعمیراتی، دوباره به شبکه سراسری تولید 

برق پیوست.

  صنایع دستی استان مازندران بدلیل پهنه بندی جغرافیایی، اجتماعی، فرهنگی، انسانی و همچنین دسترسی 
به منابع متنوع طبیعی بسیار متنوع است و رونق بخشیدن این بخش می تواند به اندازه توان در روند خوداتکایی 
کشــور از نفت نیز تاثیرگذار باشد. در تقسیم بندی نوع محصولات صنایع دستی تولیدی در مازندران می توان 
به صنایع دســتی منطقه جلگه ای،   ســاحلی و کوهستانی تقسیم کرد چرا که هنرمندان صنایع دستی استان 
براساس نوع مواد اولیه ای که در محیط یافت می شود به تولید محصول از جنس این مواد می پردازند.جنگل 
های انبوه و سرســبز و کوهســتان های ییلاقی همواره مرکز محصولات چوبی و نمدمالی و نساجی سنتی بوده 
و در مناطق کوهپایه ای هم به علت وجود خاک حاصلخیز و رواج تکنیک سفالگری محصولات سفالی زیبایی 
تولید می شده است و در مناطق ساحلی دریا به علت وجود آب بندان ها و مواد اولیه مناسب هنرمندان استان 

به تولید محصولات حصیری و کوب بافی مشغول می باشند.

 مازندران خاستگاه نمدمالی کشور
سابقه دیرینه تولیدات صنایع دستی در این استان دلیلی بر ارزش و اهمیت این صنایع و توجه هرچه بیشتر 
به این عرصه برای زنده ماندن و توسعه و رونق دارد اما تا یک دهه گذشته صنایع دستی مازندران تقریبا به باد 
فراموشــی رفته بود.برای مثال تا اوایل دهه ۹۰ حدود نیمی از هنرهای صنایع دستی مازندران تا ورطه نابودی 

رفت که خوشبختانه با ورود متولیان و هنر دوستان به این صنعت بارقه های امید روشن شد.
با این حال طی سالهای اخیر صنایع دستی مازندران بار دیگر با استقبال جوانان و البته با بسته های حمایتی 
و آموزش های فراگیر جان دوباره گرفت و همراه با این رویداد، استقبال برای صادرات محصولات با ارزش صنایع 
دستی استان جرقه خوردو امروزه صنایع دستی مازندران کشورهای ازبکستان، عمان، روسیه، ترکیه، آلمان، آمریکا، 

مجارستان و ژاپن را در نوردیده است اما این ظرفیت اقتصادی قادر به تصاحب بازارهای بیشتر جهانی است.

 صنایع دستی مازندران برند برتر کشور
از ۲۹۰ رشته صنایع دستی مصوب جهانی ۲۵۰ رشته در ایران فعال است و هنرمندان در این زمینه به تولید 
محصول می پردازند و براساس اعلام معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران همچنین 
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از این تعداد ۸۷ رشته صنایع دستی در مازندران فعال است که ۱۷ رشته صنایع دستی بومی و مخصوص این استان است.
حصیربافی، نمدمالی، لاک تراشــی، کوپ بافی و چادر شب بافی از رشته های صنایع دستی مختص مازندران هستند 

که هنرمندان در این زمینه به فعالیت می پردازند.
همچنین در حال حاضر بیش از ۵۰۰ فروشگاه تولیدات صنایع دستی را در مازندران عرضه می کنند و به فروش می 
رسانند که بنا به اعلام معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان غالب این فروشگاهها 

عرضه کننده انواع کالا غیر صنایع دستی نیز هستند.
در حال حاضر تعداد هنرمندان صنایع دستی دارای پروانه تولید از اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
مازندران ۱۲ هزار نفر اســت که از این تعداد حدود هشــت هزار نفر فعال و در این عرصه فعالیت می کنند و مابقی افراد 

صنایع دستی به عنوان شغل ثانویه آنها محسوب می شود.
در حالی صنایع دستی مازندران از این ظرفیت خوب و مستعد تولید برخوردار است که آنچنان باید و شاید در زمینه 

صادرات به حق مطلب نرسیده است که بخشی از آن به کم و کاستی هایی در بازاریابی بر می گردد.

 پایانه صادراتی،  امیدی برای رونق بیشتر صادرات صنایع دستی مازندران
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود : متاســفانه بســیاری از تولید کنندگان و هنرمندان در کنار دغدغه تولید و تهیه مواد اولیه، باید نگران فروش 
محصولات هم باشند زیرا تقریباً اغلب صادرات به طور مستقیم توسط خود تولید کننده انجام می شود. یعنی هنرمند یا 

کارگاه تولیدی صنایع دستی در کنار نگرانی برای تولید باید به دنبال بازار هم باشند.
حســین ایزدی افزود: وجود شــرکت های بازاریاب برای گسترش بازاریابی، شناسایی بازار هدف طبق ذائقه کشورهای 
مقصد، ساماندهی مسیر صادرات و همچنین هدفمند کردن تولیدات صنایع دستی لازم و ضروری است که تا به امروز هیچ 
شرکتی به این حوزه وارد نشد، اما با این حال این مسئله برای میراث فرهنگی یک اولویت است و ما نیز به دنبال آن هستیم.

وی ادامه داد: متاسفانه اغلب محصولات صادراتی مازندران از پایانه تهران و استانهای دیگر صادر می شود که این موضوع 
نه تنها زیبنده هنرمندان و اقتصاد استان نیست، بلکه هزینه اضافی را نیز برای تولیدکننده یا صادرکننده ایجاد می کند.

معاون صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری مازندران از اعمال تشویق شرکت های 
بازاریابی با بسته های پیشنهادی همچون معافیت ها یا تخفیف مالیاتی به عنوان راهکاری برای استقبال و افزایش رغبت 

افراد در این بخش نام برد.
وی بر لزوم فعالیت شــرکت های تخصصی بازار یابی و ایجاد پایانه صادراتی صنایع دســتی تاکید کرد و توضیح داد: به 
دلیل نبود صادرات منسجم بسیاری از صنایع دستی کاران به مشاغل دیگر مشغول شدند و در برخی مواقع تولید صنایع 

دستی به عنوان مشاغل فرعی محسوب می شود.
ایزدی تاکید کرد :  با توجه به مشکلات پیش روی فعالیت صنعتگران صنایع دستی مازندران اما این صنعت سودآور است، 
به نظر می رســد و توانســته در خارج از مرزهای کشور مشتریانی جذب کنند در حالیکه با کم و برداشته شدن مشکلات 

این حجم صادرات افزایش خواهد یافت.
وی گفت: پارسال بیش از ۷۰۰ هزار دلار از محصولات صنایع دستی هنرمندان این استان به کشورهای ازبکستان، عمان، 

روسیه، ترکیه، آلمان، آمریکا، مجارستان و ژاپن صادر شد.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران ادامه داد : آثار صادراتی هنرمندان 
صنایع دســتی مازندران را شــامل جاجیم، صنایع چوبی، گلیم، گلیمچه و حصیربافی عنوان کرد و ادامه داد : تمامی این 

آثار جزو رشته های بومی و خاص صنایع دستی این استان به شمار می روند که در سبد صادراتی این دیار قرار دارند.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران، برندسازی محصولات صنایع دستی 
را به عنوان راهکاری برای فروش و درآمدزایی برای صنعتگران این حِرفه دانست و افزود: برای این منظور فراهم آوردن بازار 
مصرف در کشورهای دیگر مورد نظر و تاکید است که با ایجاد بستر صادرات توانسته تا حدودی این مساله را پوشش دهد.

البته برای کمک به صادرات صنایع دستی مازندران اخیرا گام های خوبی برداشته شد که یکی از این موارد ورود یک 
شرکت خصوصی در قالب هلدینک صادرات صنایع دستی این استان به کشورهای دیگر است و بدین نحو دغدغه هنرمندان 

برای بازاریابی خارجی برداشته شده است.

 ورود بخش خصوصی برای صادرات صنایع دستی مازندران
معاون گروه سرمایه گذاری انتخاب مفید به عنوان نماینده این شرکت بازاریابی و صادرات صنایع دستی مازندران روز 
گذشته در مراسم روز صنایع دستی که در ساری برگزار شد اعلام کرد که ایران سومین بازار آنلاین دنیا را از لحاظ اقلام 
مختلف بالا را دارد.افخم والا افزود: تنها مارکت خصوصی ایرانی و کافه کادوی ایرانی آنلاین برای هنرمندان صنایع دستی 
جهت فروش محصولات خود ایجاد کرده ایم.وی ضمن تاکید بر اقتصادی کردن تولیدات صنایع دستی و تعدد اقلام ادامه 
داد : سازمان ها باید تسهیل گری برای هنرمندان ایجاد کنند تا آنها به راحتی و بدون مشکل به تولیدات خود برای صادرات 
و بازار یابی بپردازند.معاون گروه سرمایه گذاری انتخاب مفید گفت که برای اقتصادی کردن صنایع دستی می بایست برای 
بدســت گرفتن بازارهای عمده فروشــی و صادرات به کشورهای اروپایی، روسیه و حاشیه دریای خزر تلاش بسیار صورت 
گیرد و در حال حاضر مشابه تولیدات هنرمندان صنایع دستی مازندران در جنوب شرق آسیا وجود دارد پس می توان این 

بازارهای مناسبی برای صنایع دستی استان به شمار می روند.
وی ادامه داد :  برای این منظور هاپ تولیدات صنایع دســتی در مازندران راه اندازی شــد تا در زمینه صادرات صنایع 

دستی استان تسهیل گری شود.

  صادرات کالا از پایانه مرزی بیله سوار ۲۰ درصد افزایش یافت
 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اردبیل گفت: میزان صادرات کالا و بار از پایانه مرزی بیله سوار مغان در ۲ ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۰ درصد افزایش یافت.

 کلیم الله وثوقی روز یکشنبه در بازدید از پایانه مرزی بیله سوار مغان در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در ۲ ماه پارسال در مجموع بیش از ۷۵ هزار تن کالا و بار از این پایانه مرزی صادر شد، افزود: در مدت مشابه امسال ۹۰ هزار تن کالا و بار توسط چهار 
هزار و ۳۸۷ دستگاه کامیون از پایانه مرزی بیله سوار صادر شده که در مقایسه با پارسال ۲۰ درصد افزایش دارد.

وی محصولات کشاورزی از جمله انواع فلفل، سیب زمینی، بادمجان، نمک، انواع شیشه، میلگرد، سنگ های ساختمانی و انواع کاشی را از جمله عمده کالاهای صادر شده ایرانی در این مدت ذکر کرد.
وی اظهار کرد: عمده کالاهای ایرانی به کشــورهای آذربایجان، روســیه، گرجســتان و حوزه قفقاز صادر شــده است.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اردبیل بیان کرد: همچنین در این مدت چهار هزار و ۷۴۸ تن کالا و بار توسط توسط ۲۲۸ 

دستگاه کامیون از پایانه مرزی بیله سوار وارد کشور شده است.وثوقی اضافه کرد: ۷۵ درصد از این کالاها توسط کامیون های ایرانی و ۲۵ درصد نیز توسط کامیون های آذری وارد کشور شده است.
وی با بیان اینکه واردات کالا از پایانه مرزی بیله سوار در ۲ ماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۳۴ درصد افزایش داشته است، ادامه داد: انواع کاغذ، آبمیوه، الیاف مصنوعی، نخ و جو از جمله عمده کالاهای وارداتی به کشور است.
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آگهی فقدان سند مالکیت
ملـی  کـد  بـا  تختگاهـی  محبتـی  مـراد  یـار  آقـای  اینکـه  بـه  نظـر 
۴۹۴۹۳۲۱۵۲۸ بـه اسـتناد اوراق استشـهادیه جهـت دریافـت سـند 
مالکیـت المثنـی نوبـت اول به ایـن اداره مراجعه نموده و مدعی اسـت 
سـند مالکیـت ششـدانگ پـاک باقیمانـده ۱۵۲۲ فرعـی از ۱۲ اصلـی 
بخش ۹ مشـهد مفقود شـده اسـت . با بررسـی دفتر اماک، معلوم شد 
مالکیت نامبرده ذیل صفحه ۲۸ دفتر اماک ۵۲۵ به شماره ۱۰۰۵۴۸ 
ثبـت و سـند مالکیـت بـه شـماره ۹۴۰۳۱۶ صادر گردیده اسـت. دفتر 
امـاک بیـش از این حکایتی ندارد. لذا به اسـتناد ماده ۱۲۰ آئین نامه 
قانـون ثبـت، مراتـب یک نوبـت آگهی صادر و متذکـر می گردد، هر کس 
نسـبت بـه ملـک مورد آگهی معاملـه ای انجام داده یا مدعی وجود سـند 
مالکیـت نـزد خود اسـت بایسـتی ظـرف مـدت ۱۰ روز از تاریخ انتشـار 
آگهـی اعتـراض کتبـی خـود را بـه پیوسـت اصـل سـند مالکیت یا سـند 
معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم 
وصـول اعتـراض در مهلـت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سـند 
مالکیت یا سـند رسـمی نسبت به صدور سـند مالکیت المثنی و تسلیم 

آن بـه متقاضـی اقـدام خواهد شـد.م الف ۴۰۰ بشیر پاشائی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 5 مشهد

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه آقای سـید مصطفی همدانی مقدم با کد ملی ۰۷۹۳۶۱۹۶۹۶ 
بـا وکالتنامـه شـماره ۶۰۶2۹ مورخ ۱۴۰2/۰۳/۱۰۳ دفترخانه ۹۴ مشـهد 
از طـرف خانـم زینـب مغنـی بـا کـد ملـی ۴۷۱۰۴۶۶۳2۷ بـه اسـتناد اوراق 
استشـهادیه جهـت دریافـت سـند مالکیـت المثنـی نوبـت اول به ایـن اداره 
مراجعـه نمـوده و مدعی اسـت سـند مالکیت ششـدانگ پـاک ۳2۰۴ فرعی 
از باقیمانـده 2۸۵۳ فرعـی که در راسـتای استانداردسـازی به پاک ۴2۶۴ 
تبدیـل و اصـاح گردیـده اسـت ، از ۷ اصلـی بخـش ۹ مشـهد مفقـود شـده 
اسـت.  بـا بررسـی دفتـر امـاک معلـوم شـد مالکیت نامبـرده در ذیـل دفتر 
شـماره  بـه  مالکیـت  سـند  و  ثبـت   ۱۳۹۶2۰۳۰۶۰۰۷۶۳۹ الکترونیـک 
۱۱۰۰۴۶ سـری د سـال ۹۴ صادر گردیده اسـت. دفتر اماک بیش از این 
حکایتـی ندارد. لذا به اسـتناد ماده ۱2۰ آئیـن نامه قانون ثبت، مراتب یک 
نوبـت آگهـی صـادر و متذکـر مـی گردد. هر کس نسـبت به ملک مـورد آگهی 
معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سـند مالکیت نزد خود اسـت، بایسـتی 
ظرف مدت ۱۰ روز از تاریخ انتشـار آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوسـت 
اصـل سـند مالکیـت یـا سـند معاملـه رسـمی بـه ایـن اداره تسـلیم نمایـد. 
بدیهـی اسـت در صـورت عـدم وصـول اعتـراض در مهلت مقـرر و یا وصول 
اعتـراض بـدون ارائه سـند مالکیت یا سـند رسـمی نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت المثنـی و تسـلیم آن بـه متقاضی اقـدام خواهد شـد . م الف ۴۰۱

اداره کل راه و شهرسازی استان خراسان جنوبیاداره کل راه و شهرسازی استان خراسان جنوبی

 فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای
نوبت اول

اداره کل راه و شهرسازی خراسان جنوبیاداره کل راه و شهرسازی خراسان جنوبی

اداره کل راه و شهرســازی خراســان جنوبی در نظر دارد 
مناقصــه عمومــی » انجــام امــور مربوط بــه حفاظــت از اراضی 
و امــاک ملــی و دولتــی در اختیار اســتان خراســان جنوبی«  
 را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس

 www.setadiran.ir برگزار نماید.
ــناد و  ــت اس ــت دریاف ــد جه ــرم می توانن ــران محت مناقصه گ

شــرکت در مناقصــه بــه ســامانه مذکــور مراجعــه نماینــد.

اداره ارتباطات و اطلاع رسانیشناسه:1510580

فراخوان عمومی اجاره استخر سرپوشیده شهرجدید امیرکبیر
شــرکت عمــران شــهر جدیــد امیرکبیــر در نظــر دارد اســتخر واقــع در شــهر امیرکبیــر را از طریــق فراخــوان عمومــی بــه 
صــورت اجــاره در اختیــار اشــخاص حقیقــی یــا حقوقــی قراردهــد. متقاضیــان محتــرم می تواننــد بــرای شــرکت در ایــن فراخــوان 

بــه آدرس  www.setadiran.ir بــه شــماره مزایــده 5002001341000001 مراجعــه نماینــد.
 تاریخ انتشاردر سامانه ستاد ایران: روز سه شنبه 1402/03/23 از ساعت 9 صبح

 دریافت اسناد مزایده: از 1402/03/23 لغایت 1402/04/06
 مهلت ارائه پیشنهادات: از مورخ 1402/03/23 ساعت 9 صبح تا 1402/04/17 ساعت 14

 زمان بازگشایی: روز دوشنبه 1402/04/19 ساعت 10 صبح
ــنبه  ــت چهارش ــنبه لغای ــای ش ــی 14 روزه ــح ال ــاعت 8 صب ــاره از س ــورد اج ــل م ــد از مح ــت بازدی ــرم جه ــان محت  متقاضی
می تواننــد بــه آدرس: کیلومتــر چهــل جــاده اراک ، ســلفچگان شــهر جدیــد امیرکبیــر - ســاختمان شــرکت عمــران شــهر جدیــد 

امیرکبیــر مراجعــه نماینــد.
 اطلاعات تماس : 34037463-086 داخلی 118 و 120

اداره روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید امیر کبیراداره روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید امیر کبیر

شهرداریشریفآباد

ي 
وم

عم
ده 

زاي
ي م

گه
 آ

شــهرداري شــريف آباد در نظر دارد به اســتناد به مجوز هاي شــماره 6/1402/231 ) پروژه بازار روز هفتگي ( و 6/1402/232) پروژه جمع آوري پســماند هاي 
خشــك شــهر و حريم شــهر شــريف آباد ( مورخ 1402/03/20 شوراي اسلامي شهر شــريف آباد و با توجه به درخواست هاي شــماره 22/16/2623 و 22/16/2622 
 مورخ 1402/03/11 واحد امور شــهر ) حوزه خدمات شــهري( پروژه هاي مشــروحه ذيل را از طريق مزايده عمومي ) ســامانه تداركات ســتاد ( به اشخاص حقوقي 

واجد شرايط واگذار نمايد.

مدت اجراي قراردادميزان سپرده شركت در مزايده )ريال(قيمت پايه )ريال( )اجاره ماهيانه(نام پروژهرديف

1 سال شمسي600/000/000 1/000/000/000جمع آوري زباله و پسماند خشك 1

1 سال شمسي585/000/000351/000/000اجاره بازار روز هفتگي2

ــي در  ــار آگه ــس از انتش ــدت 10 روز كاري پ ــرف م ــد ظ ــان مي توانن متقاضي
روزنامــه آواي اقتصــاد از طريــق مراجعــه بــه ســامانه تــداركات الكترونيكي دولت 

)ســتاد( مراجعــه و اســناد مزايــده را خريــداري نماينــد.
جهــت كســب اطلاعــات بيشــتر بــا شــماره 2-02136472770 داخلــي 139 

تمــاس حاصــل فرماينــد.
شرايط مزايده :

1 چنانچــه نفــرات اول و دوم و ســوم برنــده مزايــده حاضــر بــه واريــز وجــه بــه 
حســاب شــهرداری نشــوند ســپرده آن هــا بــه ترتيــب ضبــط خواهــد گرديــد .

2 شهرداری در رد يا قبول پيشنهادات مختار است.
3 ســاير شــرايط و اطلاعــات در اســناد مزايــده و ســامانه تــداركات ســتاد درج 

شــده اســت .
4 هزينــه انتشــار آگهــي ، و هزينه هــاي ســامانه ســتاد بــه عهــده برنــده مزايده 

عمومــي خواهد بــود .
5 ساير شرايط و اطلاعات در اسناد مزايده و سامانه ستاد درج گرديده است .

ــه صــورت فيزيكــي جهــت  ــف( را ب ــاً پاكــت ) ال ــدگان الزام 6 شــركت كنن
ــل نماينــد . ــه امــور قراردادهــا تحوي بررســي ب

خواجه حسيني- سرپرست   شهرداري شريف آباد
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مهاجم تیم ملی فوتبال ایران از حضور این تیم در تورنمنت کشورهای آسیای مرکزی ابراز خوشحالی کرد.
 سردار آزمون در آستانه سفر اعضای تیم ملی فوتبال ایران به قرقیزستان برای شرکت در تورنمنت کافا اظهار داشت: اردوی خیلی خوبی است و بازیکنان در حال کسب آمادگی برای 
تورنمنت کافا هستند. تیم هایی در این تورنمنت شرکت می کنند که به آنها خیلی احترام می گذاریم؛ از افغانستان تا عمان و ازبکستان که در حال پیشرفت هستند. خیلی خوشحال هستیم 

که در این تورنمنت حضور داریم و این بازی ها می تواند به ما کمک کند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا حضور در تورنمنت کافا و مصاف با تیم هایی مانند افغانستان و قرقیزستان می تواند به آمادگی تیم ملی ایران برای حضوری موفق در جام ملت های 
آسیا کمک کند یا خیر، گفت: این برنامه ریزی از سوی فدراسیون فوتبال انجام شده و فدراسیون باید به این سوالات پاسخ بدهد. تمرکز ما بازیکنان روی این است که مقابل همه تیم ها، 

آمادگی کاملی در زمین بگذاریم و فقط به پیروزی فکر کنیم.

از ۱۵ سالگی زیر دست 
قلعه نویی کار کردم

 خریدار مهدی قایدی یک آشناست!
ستاره فصل گذشته استقلال احتمالا از شباب 

الاهلی راهی یک باشگاه دیگر اماراتی شود.
مهدی قایدی در ســال قهرمانی اســتقلال 
حضور نداشت و فرهاد مجیدی نتوانست از این 
بازیکــن بهره ببرد، اما این ســتاره فوتبال ایران 
پس از یک فصل بازی در شباب الاهلی امارات، 
تصمیم گرفت دوباره به جمع آبی پوشان برگردد 
و به عنوان بازیکن قرضی به میدان برود، اما حالا 
با اتمام فصل امکان دارد دوباره به امارات برود و 

این بار در یک تیم جدید کار کند.
این ملی پوش ایرانی که در فصل اخیر علی رغم 
نمایش درخشــان و زدن ۱۲ گل در لیگ برتر 
نتوانســت قهرمانی در لیگ برتر یا جام حذفی 
را همراه با استقلال تجربه کند، با اتمام قرارداد 
قرضی باید به شباب الاهلی برگردد تا این باشگاه 
اماراتی برای آینده او تصمیم گیری داشته باشد.

باشــگاه شــباب الاهلی برای فروش مهدی 
قایدی تمایل دارد و گفته می شود باشگاه اتحاد 
کلبــاء امارات که هدایــت آن را فرهاد مجیدی 
برعهده دارد، مشتری جدی ستاره ایرانی است و 
می خواهد هر طور شده این خرید را انجام بدهد 

و تیمش را برای فصل جدید تقویت کند.
مهدی قایدی در فهرســت بازیکنان مدنظر 
فرهاد مجیدی قرار دارد و به همین منظور باشگاه 
اتحاد کلباء یکی از جدی ترین برنامه های خود را 
برای جذب این بازیکن گذاشته و به دنبال توافق با 
شباب الاهلی است تا بتواند این ملی پوش ایرانی را 
جذب کند و به جمع بازیکنان سرمربی ایرانی خود 
بیاورد.روزنامه اماراتی البیان نیز که معمولا اخبار 
موثقی از باشگاه اتحاد کلباء منتشر می کند، ضمن 
تایید خبر علاقه فرهاد مجیدی به جذب مهدی 
قایدی و بازتاب آن در رســانه های ایران، تاکید 
کرده ببرها به طور جــدی خواهان این بازیکن 
فصل گذشــته استقلال هستند و می خواهند او 

را استخدام کنند.
در شــرایطی فرهاد مجیدی تاکید به جذب 
مهدی قایدی به باشــگاه اتحاد کلباء داشته که 
مدیران استقلال نیز امیدوار هستند طبق رایزنی با 
شباب الاهلی امارات، دوباره بتوانند این بازیکن را 
به خدمت بگیرند، اما بعید است با توجه به شرایط 
مالی آبی ها و از سوی دیگر وضعیت مالی مناسب 
اتحاد کلباء، باشو دوباره در لیگ ایران به میدان 
برود.قایدی در فصل ۲۲-۲۰۲۱ که عضو شباب 
الاهلی بود، در مجموع ۲۲ حضور ثابت یا تعویضی 
خود توانســت چهار گل به ثمر رساند و دو پاس 
گل بدهد که حالا با تجربه بیشتر و شرایط فنی 
بهتــر، می تواند در صورت حضور دوباره در لیگ 

برتر امارات عملکرد بهتری ارائه کند. 

  دردسر جدید برای پرسپولیس توسط 
بیرانوند

دروازه بان ملی پوش پرســپولیس با پیشنهاد 
خارجی روبرو شده است.

 علیرضــا بیرانونــد دروازه بــان ملی پــوش 
پرسپولیس که نقش تاثیرگذاری در قهرمانی های 
این تیم در این فصل داشت با پیشنهاد خارجی 

روبرو شده است.
طبق پیگیری ها پیشنهاد به بیرانوند از سوی 
یک تیم عربستانی و یکی دو تیم اروپایی بوده اما 
از آنجایی که هنوز مجوز حضور بازیکنان ایرانی در 
لیگ عربستان صادر نشده به همین دلیل شانس 
رفتن این دروازه بان به لیگ عربستان زیاد نیست.

بیرانوند در صورتی که بخواهد از پرسپولیس 
جدا شــود احتمالا دوباره راهی اروپا خواهد شد 
اما همه چیز در این باره به مذاکرات او با باشگاه 
پرسپولیس برمی گردد.از طرف دیگر این دروازه بان 
که حدود ۳۰ درصد از قرارداد و آپشن های خود را 
از پرسپولیس طلب دارد با ارسال نوتیس به این 
باشگاه، خواستار روشن شده وضعیت مطالباتش 

شده است.

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  در حالی که استقلال هنوز سرمربی خود را نشناخته و عملیات گزینش سرمربی همان طور که پیش بینی می شد به درازا کشیده 
خروج ستاره ها از این باشگاه موجی از نگرانی را به وجود آورده است.

نکونام از استقلال دور نشده
سرپرست مدیرعاملی باشگاه استقلال گفت: چند مربی خارجی 

درخواست داده اند تا به ایران بیایند و از امکانات ما دیدن کنند!
 حجت کریمی در حاشــیه انتخاب اعضای هیأت مدیره جدید 
باشگاه استقلال گفت: مجمع برگزار شد و ما مجبور شدیم با پرویز 
مظلومی و محمد مؤمنی که عضو هیأت مدیره بودند خداحافظی 
کنیم. آنها تا زمانی که حضور داشــتند تلاش زیادی کردند و خود 
ما هم تا لحظه ای که باشــیم دست از خدمت برنخواهیم داشت و 
تلاش می کنیم تا استقلال به جایگاه واقعی اش برسد.وی در پاسخ 
به این پرسش که آیا انتخاب این دو عضو جدید به عنوان اعضای 

کمیته فنی باعث جدایی آنها از هیأت مدیره شد، اظهار کرد: این دو موضوع ارتباطی با یکدیگر ندارد. مظلومی و مؤمنی از روز قبل 
به عنوان اعضای کمیته فنی مشخص شده بودند و من هم نمی دانستم امروز آنها از ما جدا خواهند شد.

سرپرست مدیرعاملی باشگاه استقلال در خصوص انتخاب سرمربی جدید این تیم یادآور شد: با گزینه های داخلی و خارجی در 
حال مذاکره هستیم. استقلال باشگاه بزرگی است و نیاز به یک مربی بزرگ دارد در گذشته یک روش غلط وجود داشت که مسئولان 
باشگاه برای مذاکره با مربیان خارجی به کشورهای حاشیه خلیج فارس می رفتند اما این بار ما تغییر روش دادیم و از مربیان خارجی 
که درخواست مربیگری در استقلال را دارند خواستیم به تهران بیایند تا امکانات را ببینند و بعد در این خصوص تصمیم بگیرند. چند 
مربی خارجی درخواســت داده اند اما باید با صبوری و دقت کامل از بین گزینه های داخلی و خارجی یک نفر را به عنوان ســرمربی 

جدید معرفی کنیم.
کریمی در پاسخ به این سوال گزینه هایی مثل نکونام، ربیعی و ساکت الهامی مطرح هستند، گفت: تمام این اسامی که گفتید 
درســت اســت. ما باید مذاکره کنیم تا یک مربی خوب را به خدمت بگیریم. اینکه گفته می شود نکونام از استقلال دور شده است، 
درست نیست. تلاش ما بیشتر این است که از مربی ایرانی استفاده کنیم اما نباید زمان را هم از دست بدهیم چون سال گذشته زمان 

را از دست دادیم و تجربه تلخی نصیب مان شد.

مدافع اسبق پرسپولیس به شایعه بازگشتش به این تیم واکنش 
نشان داد.

در روزهای اخیر شایعاتی مبنی بر پیوستن شجاع خلیل زاده به 
برخی از تیم های لیگ برتر شنیده می شود اما این بازیکن می گوید با 

هیچ تیمی قرارداد نبسته است.
شجاع خلیل زاده، در این خصوص اظهار داشت: به دلیل مصدومیتی 
که دارم این روزها مشغول رسیدگی به مصدومیتم هستم و ان شاءالله 
اگر خدا بخواهد از هفته آینده به شرایط آمادگی کامل برمی گردم. در 
این هفته هم مراحل درمانی را طی خواهم کرد تا ان شــاءالله هرچه 

زودتر به شرایط خوب برسم.
وی در باره اینکه شایعه شده او قرارداد دو ساله ای با یکی از تیم های لیگ برتری بسته، افزود: این یک دروغ بزرگ است؛ چراکه من با 
هیچ تیمی قرارداد نبسته ام. همان طور که گفتم این روزها اولویت من رسیدگی به مصدومیتم است تا هرچه زودتر به شرایط ایده آل برسم.

خلیل زاده خاطرنشان کرد: متأسفانه برخی ها زندگی خود را با دروغ و شایعه سازی می گذرانند. من نه با هیچ باشگاهی و نه هیچ فردی 
مذاکره ای نکرده ام، اما از قول من دروغ های بزرگ می نویسند. من هنوز تصمیمی برای بازگشت به فوتبال ایران نگرفته ام، چه رسد به 

اینکه بخواهم مذاکره کنم.
هفته بعد و پس از رسیدن به شرایط ایده آل بدنی، تصمیم خواهم گرفت به ایران برمی گردم یا نه و در صورتی که بخواهم به ایران 

برگردم، آن وقت تازه مذاکراه را آغاز می کنم تا تصمیم بگیرم به چه تیمی بروم.
مدافع اسبق پرسپولیس افزود: هواداران پرسپولیس همیشه به من لطف داشته و دارند، اما همان طور که گفتم هیچ مذاکره ای با هیچ 
تیمی حتی پرسپولیس انجام نداده ام. واقعا خسته شدم که هر روز برایم شایعه می سازند و اخبار دروغ می نویسند. من برای همه اهالی 
فوتبال و باشگاه ها احترام قائلم اما همان طور که گفتم هیچ مذاکره ای با هیچ باشگاهی نداشتم. باید ببینم هفته آیند شرایط چطور خواهد 

شد؛ چراکه هفته بعد تصمیم خودم را برای تیم آینده ام خواهم گرفت.

شجاع به پرسپولیس برمی گردد؟

پول نداریم قایدی و محبی را حفظ کنیم!پول نداریم قایدی و محبی را حفظ کنیم!
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اظهارات اعضای جدید کمیته فنی استقلال نیز بعد از خبرهای نگران کننده ای که درباره احتمال 
جدایی محبی به گوش می رسد بر دایره نگرانی ها افزوده است.

برخی اعضای جدید کمیته فنی استقلال ساعاتی بعد از انتصاب اعلام کردند باشگاه استقلال پولی بابت 
 حفظ قایدی و محبی ندارد. این جمله یأس آور بدان معنا است که استقلال باید با دو ستاره مهم خود که در فصل

 بیست ودوم نقشی انکار ناپذیر در گلزنی های این تیم داشتند، وداع کند.
قبل از اینکه موضوع انتقال محبی به باشگاه العین امارات مطرح شود، بازگشت مهدی قایدی به 
باشگاه شباب الاهلی قطعی شده بود. قایدی طی توافقی که ابتدای فصل با باشگاه اماراتی داشت، قول 
داده بود بعد از پایان قراردادش با استقلال به این باشگاه بازگردد که درخشش در ترکیب استقلال 
سبب تسریع در این فرایند شد تا او بلافاصله بعد از پایان فصل نامه خداحافظی خود را منتشر کند.

با این حال هواداران استقلال امیدوار بودند وعده های حجت کریمی، سرپرست باشگاه استقلال 
محقق شــود و این بازیکن در اســتقلال بماند اما برخلاف وعده هایی که این شخص به هواداران 
باشگاه استقلال داده، جدایی قایدی از استقلال قطعی شده و با توجه به اظهاراتی که اخیراً از زبان 

اعضای کمیته فنی شنیده شده خیلی بعید است که محمد محبی نیز در استقلال باقی بماند.
با جدایی این دو بازیکن استقلال در خط حمله دچار بحران جدی خواهد شد و مشخص نیست 
که ســران استقلال در حالی که با مشکلات مالی متعددی مواجه اند، چگونه می خواهند خلأ این 

دو بازیکن تأثیرگذار را پر کنند.
زمزمه هایی درباره بازگرداندن امیرحسین حسین زاده به گوش رسیده اما با توجه به قوانینی که 
سازمان لیگ اعمال کرده جذب بازیکن ایرانی شاغل در لیگ های خارجی به طور قرضی امکان پذیر 
نیست و بسیار بعید است که باشگاه بلژیکی طرف قرارداد با حسین زاده راضی شود، این بازیکن را به 
طور دائمی به استقلال بدهد.از سویی حتی اگر بازگشت حسین زاده به استقلال را محتمل بدانیم 
با توجه به اینکه از ســوی اعضای کمیته فنی اعلام شده بودجه کافی برای پرداختن به بازیکنان 
 خارج نشین وجود ندارد، این انتقال نیز با اما و اگرهای بسیاری مواجه خواهد شد و روشن نیست 

که استقلال اساساً بودجه کافی برای بازگرداندن حسین زاده را در اختیار داشته باشد یا خیر؟!
باید به این موضوع مهم نیز توجه داشت که حتی اگر حسین زاده به استقلال بازگردانده شود، جای 
خالی قایدی و محبی پر نخواهد شد به این دلیل که حسین زاده در پست پشت مهاجم بازی می کند 
و بازیکنی نیست که قابلیت برآورده کردن تمام انتظاراتی که از یک مهاجم می رود را داشته باشد.

استقلال برای پرکردن جای خالی قایدی و محبی نیاز به مهاجمان طراز اول دارد و اگر از همین 
حالا به فکر جذب بهترین های لیگ در فصلی که گذشت نباشد دچار بحران خواهد شد. با توجه 
به اینکه جذب خارجی ها با پرداخت ارزی منع شده، مأموریت باشگاه استقلال برای پرکردن جای 

خالی این دو بازیکن دشوارتر هم خواهد شد.

واکنش به پیشنهاد از عربستان
مهاجــم تیم ملی فوتبال ایران گفت: تورنمنت کافا کمک خاصی از نظر فنی به 

تیم ملی نمی کند ولی موظفیم در این رقابتها شرکت کنیم.
 مهــدی طارمــی در خصوص شــرایط تیم ملی ایــران پیش از شــرکت در 
 تورنمنــت کافــا گفت: بایــد در کافا شــرکت می کردیم. این شــرایطی اســت 
که وجود دارد. به نظرم کمک خاصی به ما نمی کند ولی باید شرکت کنیم و ببینیم 

چه می شود.
وی درباره شرایط باشگاهی اش و اینکه گفته می شود از عربستان پیشنهاد دارد، 

تاکید کرد: فعلًا درباره تیم ملی صحبت کنید.
مهاجــم تیم ملــی در خصوص اینکه چــرا فکر می کند حضــور در تورنمنت 
کافــا بــه تیم ملــی کمــک نمی کند؟ اظهــار کرد: بحــث امکانات فدراســیون 
 نیســت. ایــن باید انجام بشــود. ما موظفیــم در تورنمنت باشــیم. وقتی موظف 
هستیم نمی توانیم نرویم. از نظر فنی گفتم کمکی نمی کند نه از نظر فدراسیون یا 

طارمی درباره قرعه جام ملت های آســیا و اینکه گفته می شود مسیر ایران برای کم بودن امکانات.

قهرمانی راحت است تصریح کرد: راحتی وجود ندارد. وقتی بخواهید قهرمان شوید 
باید همه تیم ها را ببرید. اگر کل تیم ها هم در گروه ما باشند باید برنده بشویم. مهم 

است آخر کار چه تیمی قهرمان می شود.
وی در واکنش به ارزیابی اش از انتخاب امیر قلعه نویی به عنوان ســرمربی تیم 
ملی گفت: خیلی وقت اســت ایشان انتخاب شده است. دو اردو داشته ایم. امیرخان 
مربی بزرگی اســت. شــرایط تا اردوی قبل که خوب بود. این اردو را تازه آمده ام. 

ببینیم چطور پیش می رود.
طارمی در واکنش به اینکه آیا بهتر نبود بازیکنان جوان به جای بازیکنان باتجربه 
مثل او یا ســردار آزمون در کافا شــرکت می کردند؟ اظهار کرد: نه؛ هیچ فرقی بین 
من و سردار و ایکس و ایگرگ وجود ندارد. همه باید باشند. تیم ملی است. با هدف 
مربیان آشنا می شویم. نیاز به اردو و کنار هم بودن داریم. این اردوی مهمی از نظر 
کنار هم بودن است. شاید از نظر فنی کمکی نکند ولی ذهنیت مربیان را می دانیم 

و آنها هم بیشتر با ما آشنا می شوند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران
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 آماده باش طلا برای
 صعود هفتگی!

محققــان با اســتفاده از میلیون ها رمزعبور 
فاش شــده و قدرت مدل زبانی بزرگ، یک ربات 

ساختند که رمزعبور را حدس می زند.
 به نقل از دیکریپت، محققان از قدرت مدل 
زبانی بــزرگGPT-2  برای توســعه یک مدل 
حدس زن رمز عبور اســتفاده کرده اند. این مدل  
بر روی مجموعه ای از رمزهای عبور فاش شده از 

هک ها آموزش دیده است.
نــوآوری این مدل نه تنهــا در توانایی پیش 
بینی، بلکه در روش منحصر به فرد ایجاد آن نیز 
نهفته است. برخلاف مدل های قبلی که رمزهای 
عبور را به عنوان موجودیت های کامل می سازند، 
این مدل از اســتراتژی نمونه گیری پیشــرونده 
استفاده می کند که رمزهای عبور را کاراکتر به 

کاراکتر می سازد.
خــاوی رانــدو، خالــق آن، اظهار داشــت 
کــه PassGPT می توانــد 20 درصد بیشــتر از 
 )GAN( مدل های پیشرفته شبکه مولد تخاصمی

گذرواژه های دیده نشده را حدس بزند.
راندو همچنین به منحصربه فرد بودن رمزهای 
عبور تولید شده توسط PassGPT اشاره کرد، زیرا 
می توان با استفاده از آن میزان قابل حدس بودن 
رمزعبور را فهمید و از این قابلیت برای تجزیه و 
تحلیل آسیب پذیری های رمز عبور استفاده کرد.

پیدا کردن گذرواژه های غیرانگلیســی برای 
ابزارهای مبتنی بر فرهنگ لغت سخت هستند، 
بــا این حال PassGPT الگوها را در چندین زبان 
یاد می گیرد. همچنین این مدل توانایی خود را 
برای حدس زدن رمزهای عبور جدید که بخشی 

از مجموعه داده آن نیستند ثابت کرده است.
قابل ذکر است، مدل های زبانی بزرگ مانند 
PassGPT را می توان با استفاده از مجموعه داده 
های مختلف برای برنامه های خاص سفارشــی 
کرد. مثلا گــوگل در حال آمــوزش یک مدل 
زبانی بزرگ هوش مصنوعی بر اساس داده های 

پزشکی است.

شرکت »ایرباس« از طرح های مفهومی برای 
هواپیماهای نسل بعدی رونمایی کرده است که 
نشان می دهند مسافران می توانند حین پرواز، از 

مون روف به آسمان نگاه کنند.
 به نقل از اســتادی فاینــدز، به زودی هر 
صندلــی هواپیما می تواند یــک صندلی دارای 
پنجره باشــد. طرح های مفهومی جدید نشان 
می دهند که مســافران چگونــه می توانند در 
هواپیماهای آینده به ستاره های بالای سر خود 
خیره شــوند. شرکت »ایرباس«در این طرح ها، 
دید خود را از کابین های نسل بعدی به نمایش 
گذاشته اســت که نمای همه جانبه ابرها را در 

حین عبور از میان آنها شامل می شود.
طرح مفهومی موسوم به »ایراسپیس کابین 
 Airspace Cabin+(»پــلاس  2۰۳۵ ویــژن 
Vision 2۰۳۵(، به مســافران امکان می دهد تا 
از پنجره های تعاملی هوشمندی استفاده کنند 
که زمان ســفر و شهر مقصد را نشان می دهند. 
علاوه بر ایــن، ایرباس می گوید مســافران به 
لطف مفاهیم جدیدی که از پیش  سفارش داده 
 شده اند، گزینه های بیشــتری را برای انتخاب 

کردن وعده های غذایی خواهند داشت.
ایربــاس بر این باور اســت که با جمع آوری 
وعده هــای غذایی می تــوان ضایعــات غذا و 
بســته بندی را تا ۱۵ درصد کاهــش داد. این 
شــرکت توضیح داد که ایده آنها، کربن زدایی و 

در چرخه قرار دادن است.
مقامات ایرباس در توضیح این طرح نوشتند: 
پژوهش ها در حال حاضر نشــان می دهند که 
کابین می تواند بین ۱۰ تا 2۰ درصد در تأثیرات 
محیطی هواپیما طــی چرخه حیات آن نقش 
داشته باشد. ایرباس با تمرکز بر کاهش این امر، 
۱۰ شرکت هواپیمایی و هشت شرکت فناوری را 
گردهم آورد تا دیدگاهی را ارائه دهد که ظاهر 
کابین و احساس مسافر در آن را بازنگری می کند 

تا راحتی مسافران حفظ شود.
ایربــاس دریافت کــه یکــی از بزرگترین 
بــرای کاهــش آلاینده ها،  اهرم هــای کابین 
سبک وزن بودن اســت. برای دستیابی به این 
هدف، تلاش ها باید بر ایجاد طرح های سبک تر 
و بیونیک متمرکز شوند که به کاهش وزن کابین 

تا ۴۰ درصد کمک می کند.
مقامــات ایرباس در ادامه نوشــتند: از آنجا 
که جهان به ســمت اقتصاد چرخشی تر حرکت 
می کند که با شــفافیت داده هــای دیجیتالی 
قــدرت می گیــرد، مــا در حــال بازنگری در 
مورد مواد اســتفاده  شــده در کابین هســتیم 
تــا امکان بازیافت، اســتفاده مجــدد و تعمیر 
 آنها در طول چرخه عمرشــان وجود داشــته 
 باشــد. این همان چشــم انداز طــرح 2۰۳۵ 

پلاس است.

هوش مصنوعی رمزهای 
عبور را فاش می کند

محققــان یک تاثیر مهم زردچوبه بــر بازیابی بدنی 
ورزشکاران را کشف کردند.

به نقل از مدیکال نیوز، محققان دانشگاه ناتینگهام ترنت 
دریافتند که نوشیدن 6۰ میلی لیتری نوشیدنی زردچوبه 

دو بار در روز به بازیکنان این امکان را می دهد تا سریع تر 
از کســانی که این کار را نمی کنند به آمادگی جسمانی 
قبل از بازی بازگردند.بازی فوتبال باعث آسیب عضلانی 
در بازیکنان و پاسخ التهابی می شود، بنابراین بهبود سریع 
آنها برای بهینه سازی عملکرد بعدی و کاهش خطر آسیب 
بسیار مهم است.کورکومین به عنوان ماده فعال زردچوبه 
دارای خواص ضد التهابی اســت و مطالعات قبلی نشان 
داده انــد که مکمل کورکومین می توانــد درد را پس از 

ورزش آسیب رسان به عضلات کاهش دهد. به نظر می 
رسد که این فرآیند با کاهش پروتئین های پیش التهابی 
در خون، معروف به سیتوکین ها)که در پاسخ به استرس، 

مانند ورزش شدید، افزایش می یابد( کمک می کند.
محققان ناتینگهام اولین کســانی هستند که نشان 
دادنــد یک مکمل حاوی کورکومیــن می تواند غلظت 
ســیتوکین های پیش التهابی در خون و درد عضلانی را 

در فوتبالیست های حرفه ای کاهش دهد.

کشف تاثیر زردچوبه روی بدن 
فوتبالیست های حرفه ای

دلار  49.650

یورو 53.890

پوند  62.180

درهم  13.480

لیر  2.120

سکه  تمام  27.850.000

سکه نیم  15.450.000

سکه ربع  10.700.000

سکه یک گرمی  6.120.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

با وجود انتظارات برای توقف افزایش نرخ بهره توسط 
فدرال رزرو، طلا درصدد افزایش هفتگی است و حرکات 
قیمت این فلز زرد نیز به آمادگی آن برای صعود اشاره دارد.
XAU/( بــه نقــل از »اف ایکــس اســتریت«، طــلا 

در حــال حاضــر در محــدوده ی ۱96۰ دلار   )USD
زیان ملایمــی را تجربه می کند، البتــه حرکات قیمت 
 ایــن فلز گرانبهــا حکایت از آمادگی آن بــرای افزایش 
هفتگی دارند.با این حال، آنچه باید مدنظر قرار گیرد این 
است که انتظارات برای توقف افزایش نرخ توسط فدرال 
رزرو نقش یک باد موافق را برای طلا ایفاء می کند؛ البته 
در آن ســوی بازی، افزایش بــازده اوراق قرضه ی ایالات 
متحده، اهرم فشاری برای محدودکردن پتانسیل صعودی 

فلز زرد تلقی می شود.

  تمرکز بر روی آمار تورم و نشست هفته ی آینده 
FOMC ایالات متحده است

با نگاهی به وضعیت بازار می توان به وضوح دید موضوعی 
که گاوهای دلار را از شرط بندی تهاجمی بازمی دارد و در 
نتیجه دلار را تضعیف می کند، انتظارات مبنی بر خودداری 
فدرال رزرو از افزایش نرخ بهره در نشســت آتی خود در 
۱۳ تا ۱۴ ژوئن است. با این حال، افزایش غیرمنتظره ی 
اخیر نرخ بهــره در حوزه ی بانک هــای مرکزی، خبر از 
 انقباض بیشتر در آینده می دهد که این موضوع به نوبه ی 
خود نقش مهمی در محدودکردن پتانسیل صعودی فلز 
زرد دارد.در واقع، شانس احتمال افزایش نرخ بهره توسط 
فدرال رزرو در ماه ژوئیه در بازارها بسیار بالا، و تقریباً 8۵ 
درصد اســت. علاوه بر این، احتمال کاهش نرخ بهره تا 
پایان سال از ۵۰ درصد ابتدای هفته، به حدود ۱۵ درصد 

کاهش یافته است.

  افزایش نرخ بهره
گفتنی اســت که در چشــم انداز بازده اوراق قرضه ی 
آمریــکا نیــز افزایشــی در روز جمعه به ثبت رســید. 
به طــوری کــه بــازده اوراق ۱۰ ســاله، ۳.7۵ درصد 
معامله می شــود، در حالی که بازدهی 2 و ۵ ســاله، به 
 ترتیــب ۴.6۰ درصــد و ۳.92 درصد اســت. آمار اوراق 
قرضه ی آمریکا از آن جهت مورد توجه است که بازدهی 
بالاتر این اوراق، بر هزینه ی فرصت نگهداری فلز زرد تاثیر 
می گذارد.اما از طرف دیگر، در پی انتشــار ارقام شاخص 
قیمت مصرف کننده ی )CPI( چین و پیرو آن ترس از رکود 
جهانی، روحیه ی بازار بدتر شد. در همین راستا، آمار حاکی 
از آن است که CPI چین در ماه مه 0.2 درصد کاهش یافت، 
در حالی که شاخص قیمت تولیدکننده )PPI( بیشترین 
کاهش خود را از فوریه 2016 تجربه کرد و به میزان 4.6 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل، کاهش را به ثبت 

رساند که بیانگر کند شدن فعالیت های اقتصادی است.

  سطوح طلا XAU/USD برای دیده بانی
XAU/( مطابق با نمودار روزانه، چشم انداز تکنیکال طلا

USD( در محدوده ی خنثی تا نزولی باقی می ماند. به علاوه، 
به نظر می رسد میانگین متحرک ساده 20 و 100 روزه، به 
منظور ایجاد یک تلاقی نزولی، به سمت منطقه ی 1950 

دلاری همگرا می شود. 
در آن صورت، طبیعی است که حرکات نزولی بیشتری 

به بازی وارد خواهد شد.

  حرکت قیمت طلا
در ادامه ی مســیر، سطوح پشتیبانی بعدی که باید از 
جنبه نزولی ملاحظه کنید و در واقع پیگیرش باشــید، 
ســطح ۱9۵۰ دلار است.به دنبال آن، میانگین متحرک 
ســاده ی ۱۰۰ روزه در منطقــه ی ۱9۴۰ دلار و  ۱92۰ 
دلار قــرار دارند. علاوه بر آن، طلا برای به دســت آوردن 
کشش بیشــتر به کلیدی مانند میانگین متحرک ساده 
 2۰ روزه در ســطح ۱96۵ دلار نیــاز دارد. در صــورت 
عبور از این ســطوح، قیمت می تواند حرکت تندتری به 
ســمت منطقه ی ۱98۰ دلاری و ســپس علامت روانی 

2۰۰۰ دلار مشاهده کند.

   قیمت نقره به سقف رسید
نقــره پس از حصول به بالاترین ســطح روزانه یعنی 
2۴.۵2 دلار، معاملات هفتگی خود را در ســطح 2۴.26 

به اتمام رساند.
 به نقل از »اف ایکس اســتریت« بررسی نوسانات در 
بازار فلــزات گرانبها حاکی از آن اســت که قیمت نقره 
به یک ســقف قیمت چهار هفته ای جدید رسیده است، 
 البته برای آنکه روز را به پایان برســاند از سطوح کذایی

 عقب نشینی می کند.

تشخیص بیماری های ارثی شبکیه با 
اسکن چشم به وسیله هوش مصنوعی

یک پژوهش جدید نشان می دهد که هوش مصنوعی با 
اسکن چشم می تواند تعداد بی شماری از بیماران را از نابینا 

شدن نجات دهد.
 به نقل از استادی فایندز، یک گروه پژوهشی بین المللی، 
نوعــی برنامه غربال گری مبتنی بر هــوش مصنوعی ابداع 
کرده اند که بیماری های موسوم به »بیماری های ارثی شبکیه 
را شناسایی می کند. این گروه پژوهشی می گویند که آزمایش 
جدید آنها می تواند به بررسی گسترده تر بیماری های چشمی 

و بهبود کارآیی در تشخیص آنها کمک کند.
دکتر »نیکلاس پونتیکوس«، پژوهشگر »بیمارستان چشم 
مورفیلدز در لندن و سرپرست این پژوهش انتظار دارد که 
این برنامه موسوم به »Eye2Gene« بتواند در ارائه درمان های 

شخصی سازی شده به بیماران کمک کند.
پونتیکوس با تاکیــد بر اینکه Eye2Gene علت ژنتیکی 
بســیاری از اختلالات را نشــان می دهد، گفت: حتی اگر 
شناســایی ژن بیماری زا با کمک اســکن شــبکیه توسط 
متخصصان انجام شود، باز هم بسیار چالش برانگیز است اما 
هوش مصنوعی می تواند با دقت بالاتری نسبت به بسیاری 

از متخصصان انسانی به این هدف دست یابد.
هر بیماری  ارثی شبکیه، نتیجه حداقل یک ژن است که 
کارآیی درستی ندارد. این بیماری ها می توانند افراد را در هر 
سنی تحت تاثیر قرار دهند و با سرعت های متفاوتی پیشروی 
کنند. با وجود این، بسیاری از این بیماریها دژنراتیو هستند؛ 
به این معنی که علائم بیماری به مرور زمان بدتر می شوند.

اسکن شبکیه می تواند به پزشکان امکان دهد تا سال ها 
پیش از ظهور علائم کاهش بینایی، داروها و تغییرات سبک 
زندگی را تجویز کنند. اصلی ترین بیماری  ارثی شبکیه، »ورم 
رنگیزه ای شبکیه« یا »رتینیت پیگمنتوزا«ست که از طریق 

خانواده منتقل می شــود و علائمی شامل بروز مشکل برای 
خواندن و دیدن در نور ضعیف را در بر دارد.

از میان سایر بیماری های ارثی شبکیه می توان به موارد 
زیر اشاره کرد.

 Leber congenital(»مــادرزادی آموروزیــس  »لبــر 
)amaurosis

)Achromatopsia(»آکروماتوپسی«
)Stargardt disease(»بیماری اشتارگات«

)CRD(»دیستروفی کان راد«
)Choroideremia(»کوروئیدرمی«

)X«)XLRS رتینوشیزیس مرتبط با«
)CSNB(»شب کوری ثابت مادرزادی«

پژوهشــگران بریتانیایی و آلمانی از پایگاه داده گسترده 
بیمارستان چشــم مورفیلدز برای کسب اطلاعات در مورد 
بیماری های ارثی شــبکیه اســتفاده کردند که بیش از سه 
دهه پژوهش را در بر دارد. بیش از ۴۰۰۰ بیمار، تشــخیص 
ژنتیکی و تصویربرداری دقیق از شبکیه را دریافت کرده اند و 
همین امر، این بیمارستان را به بزرگترین مرکز در نوع خود 

تبدیل کرده است.
روش های کنونی تشخیص بیماری های چشمی، مبتنی بر 
بیان ژن های فردی بیمار هستند که توسط »هستی شناسی 
فنوتیپ انســانی«)HPO( تعریف شــده اند و از توصیف های 
استاندارد و ساختاریافته ویژگی های قابل مشاهده استفاده 
می کنند.پونتیکوس گفت: اطلاعات هستی شناسی فنوتیپ 
انسانی اغلب توصیف های ناقصی از فنوتیپ های تصویربرداری 
شبکیه هستند. وعده Eye2Gene  این است که می تواند تنها 
به واسطه تصویربرداری مستقیم از شبکیه، منبع اطلاعاتی 
بســیار غنی تری را نســبت به توصیف های هستی شناسی 

فنوتیپ انسانی فراهم کند.
در آزمایش هــای صورت گرفتــه، Eye2Gene در ۱۳۰ 
مورد شناســایی بیماری های ارثی شبکیه با تشخیص ژن 
شناخته شــده توانســت بهتر یا به همان خوبی عمل کند. 
این روش اســکن را در آینده می توان به راحتی در معاینات 
معمول چشــم گنجاند. پونتیکوس افزود: در حالت ایده آل، 
نرم افزار Eye2Gene در دستگاه تصویربرداری شبکیه تعبیه 

خواهد شد.
برای اســتفاده گســترده از این روش باید تاییدیه های 
نظارتی برای نشان دادن ایمنی و اثربخشی آن دریافت شوند. 
پونتیکوس ادامه داد: ما به ارزیابی بیشــتر Eye2Gene نیاز 
داریم تا عملکرد آن را در مورد افراد مبتلا به بیماری های ارثی 
شــبکیه از قومیت های گوناگون، انواع متفاوت دستگاه های 
تصویربرداری و در انواع تنظیمات مانند مراقبت های اولیه و 
ثانویه بررســی کنیم. پیش از این که Eye2Gene به عنوان 
یک نرم افزار پزشکی در کلینیک ها مستقر شود، آزمایش های 

بالینی مورد نیاز خواهند بود.
وی افزود: همــه ما می دانیم که یک تصویر، ارزش هزار 
واژه را دارد. بنابراین، ما انتظار داشــتیم اســکن شــبکیه 
که توســط هوش مصنوعی تفسیر می شــود، بتواند بهتر از 
هستی شناسی فنوتیپ انسانی عمل کند اما باز هم از دیدن 
این که Eye2Gene می تواند به خوبی یا بهتر از هستی شناسی 
فنوتیپ انســانی عمل کند، شگفت زده شدیم. ما امیدواریم 
که هوش مصنوعی با کارآمدتر، در دســترس تر و عادلانه تر 
کردن مراقبت های تخصصی، به بیماران و خانواده های آنها 

کمک کند.
این پژوهش، در نشســت سالانه »انجمن ژنتیک انسانی 

اروپا«)ESHG( ارائه شد.

هواپیماهای آینده به سقف 
شیشه ای مجهز می شوند

  برای استفاده 
گسترده از این روش 

باید تاییدیه های 
نظارتی برای نشان 

دادن ایمنی و اثربخشی 
آن دریافت شوند.

مهندسان موسسه فناوری ماساچوست)MIT( یک موتور الکتریکی یک مگاواتی ساخته اند 
که می تواند با پیشرانه هیبریدی یا توربو الکتریک تامین شود و هواپیماها را به هوا بلند کند.

 به نقل از آی ای، مهندسان مؤسسه فناوری ماساچوست)MIT( با موفقیت یک موتور یک 
مگاواتی ساخته اند که یک پله مهم در ساخت هواپیماهای الکتریکی بزرگ در آینده است.

در بیانیه مطبوعاتی این گروه آمده است که این گروه اجزای جداگانه موتور را آزمایش کرده 
و محاسبه کرده و نشان داده است که می تواند یک مگاوات خروجی تولید کند.

با توجه به تمرکز جهان بر کاهش انتشار کربن و نیل به سوی تولید »صفر 
خالص« تا سال 2۰۵۰، بخش هوانوردی بخشی است که برای دستیابی 

به این هدف به حداکثر نوآوری نیاز دارد.
هواپیماهای بزرگی که امروزه مسافران و محموله ها را جابجا 

می کنند، ردپای کربن بزرگی دارند. با این حال، راه حل های 
برقی ســازی هوانوردی هنوز در ابتدای راه هستند و قادر به 

جایگزینی با موتورهای بزرگ جت نیست.
تلاش برای ساخت هواپیماهای کاملًا الکتریکی تاکنون 
با موفقیت چشمگیری همراه نشده است و موتورهای مورد 
استفاده برای به حرکت درآوردن آنها تنها می توانند چند صد 
کیلووات نیرو تولید کنند. این در حالی است که هواپیماهای 

 MIT بزرگ به خروجی بیشتری نیاز دارند، بنابراین مهندسان
تصمیم گرفتند یک موتور الکتریکی یک مگاواتی تولید کنند.

  چرا هواپیماهای برقی هنوز کوچک هستند؟
برای درک دشواری ســاخت موتور الکتریکی یک مگاواتی، ابتدا باید 

نحوه عملکرد یک موتور الکتریکی را بشناسید.
موتورهای الکتریکی به طور معمول از انرژی الکتریکی و معمولاً با ارسال جریان از طریق 
سیم پیچ های مسی برای تولید میدان مغناطیسی استفاده می کنند. آهنربایی که در نزدیکی 
ســیم پیچ ها قرار می گیرد در جهت میدان مغناطیسی ایجاد شده می چرخد و یک پروانه را با 
خود به حرکت در می آورد.برای تولید توان بیشتر از موتور باید از سیم پیچ های مسی بزرگتر 
استفاده شود. با این حال، این کار گرمای تولید شده در طول فرآیند را افزایش می دهد و در 

نتیجه عناصر خنک کننده باید به موتور اضافه شوند.

همــه ی این اجزا به وزن موتور اضافه و اســتفاده از آن را بــرای کاربردهای هوایی چالش 
برانگیزتر می کنند.

  ساخت یک موتور برقی یک مگاواتی
موتور طراحی شده توسط مهندسان MIT از یک چرخانه)روتور( پرسرعت پوشیده شده با 
آهنرباهایی با جهت قطبیت های مختلف و یک ایستانه)استاتور( فشرده کم تلفات 
تشــکیل شده اســت که داخل چرخانه قرار می گیرد، اما با مجموعه ای 

پیچیده از سیم پیچ های مسی در داخل پر شده است.
این تیم همچنین یک سیستم الکترونیک قدرت توزیع شده 
را با استفاده از ۳۰ تخته مدار سفارشی ساختند که به شکلی 
دقیق، جریان را از طریق سیم پیچ های مسی در فرکانس های 

بالا تغییر می دهند.
تخته های مدار برای به حداقل رساندن تلفات انتقال 
به دستگاه متصل می شوند و یک مبدل حرارتی یکپارچه 
خنک کنندگی هوا را هنگامــی که قطعات در حال کار 

هستند، فراهم می کند.
در حال حاضر، پژوهشــگران این قطعات را به صورت 
جداگانه آزمایش و مشخص کرده اند که طراحی این سیستم 

می تواند خروجی معادل با یک مگاوات تولید کند.
اواخر امسال، این قطعات مونتاژ می شوند و آزمایش موتور 
به طور کلی آغاز خواهد شــد. پژوهشــگران مطمئن هستند که 
این موتور قــادر به تامین انرژی یک هواپیمــای محلی خواهد بود و 
موتورهــای متعددی از این نوع می تواننــد در امتداد بال هواپیماهای آینده 

وجود داشته باشند.
این موتور می تواند توسط یک باتری یا یک پیل سوختی تغذیه شود یا می تواند با موتورهای 

جت ترکیب شود تا سیستم های پیشرانه هیبریدی را فعال کند.
زولتان اسپاکوفسکی، سرپرست این پروژه در MIT می گوید: مهم نیست از چه چیزی به  عنوان 
حامل انرژی استفاده می کنیم، باتری، هیدروژن، آمونیاک یا سوخت پایدار هوانوردی، مستقل 
از همه اینها، موتورهای کلاس مگاوات عاملی کلیدی برای سبز کردن هوانوردی خواهند بود.

هواپیمای برقی به واقعیت نزدیک تر شد

  تولید خودروی هیدروژنی پرقدرت مســابقه ای 
توسط تویوتا

خودرو های الکتریکی مدرن به دلیل نیاز به زمان طولانی 
برای شــارژ در مسابقات استقامت چندان کاربردی نیستند، 
اما تویوتا ممکن اســت جایگزینی آماده کرده باشد.به نقل از 
انگجت، واحد گازو ریسینگ شرکت تویوتا از نمونه مفهومی 
خودروی مســابقه ای GR H2 رونمایــی کرده که برای رقابت 
 Le Mans در رده خودرو هــای هیدروژنی جدید در مســابقه
Hours 2۴ طراحی شــده اســت. این خودرؤساز مشخصات 
این محصول را فاش نکرده اما جذابیت آن واضح اســت: این 

خودرویی بدون آلایندگی است که می تواند زمان بیشتری را 
صرف حضور در مسابقه و زمان کمتری را صرف شارژ کردن 
کند.تویوتا اعلام نکرده چه زمانی GR H2 آماده برای مسابقه 
آماده می شــود. این شرکت مدعی شــده این دستگاه برای 
»رقابت های آینده« ســاخته شده است. لذا باید منتظر ماند 
و دید چه اطلاعات بیشــتری در این زمینه در دسترس قرار 
خواهد گرفت.این شرکت قبلًا هم در زمینه تولید خودرو هایی 

با حداقل آلایندگی فعال بوده است. 
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